
ثروت ماسک پس از انتخابات به رکورد ۳۴۸ میلیارد 
دلار رسید. به گزارش ایســنا، دارایی خالص ایلان 
ماســک در روز جمعه )۲۲ نوامبر( به بالاترین رقم 
تاریخی ۳۴۷.۸ میلیارد دلار رســید که ناشــی از 
افزایش سهام تسلا و دور جدید سرمایه گذاری است 
که استارتاپ هوش مصنوعی xAI او را ۵۰ میلیارد 

دلار ارزیابی می کند. از زمانــی که پیروزی دونالد 
ترامپ در انتخابات، ماسک، به اصطلاح »رفیق اول« 
را در کانون توجهات سیاسی قرار داد، ارزش کسب و 

کارهای ماسک افزایش یافته است.
سهام تسلا روز جمعه ۳.۸ درصد افزایش یافت که 
نشان دهنده خوش بینی مداوم است که برنامه های 

گروه ترامپ بــرای خودروهای خــودران و یارانه 
خودروهای الکتریکی به شــرکت ماســک نسبت 
به همتایانــش برتری خواهد داد. این ســهام از ۴ 
نوامبر، یک روز قبل از انتخابات، ۴۵ درصد افزایش 
 یافته اســت و حدود ۳۵۰ میلیــارد دلار به ارزش 

بازار افزوده است.

ثروت ماسک رکورد خودش را هم شکست
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دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد اعلام کرد:

گشایش در فرآیند 
واردات خودرو 

خیز ایران برای 
خودکفایی در برنج

ترسیم تجارت یک میلیارد 
دلاری ایران و قطر
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سرمقاله
بازنگری 

در مزد کارگری

با توجه به شرایط اقتصادی 
ســختی که در حال حاضر 
بــرای جامعــه کارگری و 
بازنشســتگی وجود دارد 
دولــت چهاردهم باید حتما یــک رویکرد جدی 
و کاملا جهت دار را در خصــوص مطالبات و مزد 
کارگران جدی بگیرد و اجازه دهد که مشــکلات 
عمده آنها که یکی از آنها همین دستمزد است به 
سرعت در جلسات مطرح شــود و مورد بازنگری 
قرار گیرد. یا خود دســتمزد دچار تغییر اساسی 
شود و یا اینکه مزایای جدی برای این بخش تعریف 
شــود. متاســفانه دولتها توجهی به نیروی کار و 

بازنشستگان ندارند...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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لزوم تسریع 
پروژه دولت الکترونیکی  

نیروگاه ها در آمادگی کامل برای تولید برق

پرونده خاموشی های پاییزی بسته شد
صفحه2

صفحه3

اصلاح  فرآیند  تعیین  دستمزد
کارگران   از   چرخه   تورم   مستثنی   شوند

بررسی ها حاکی از آن است در حوزه دولت الکترونیک 
اگرچه طی سال های گذشته کارهای خوبی انجام 
شده اما با توجه به اینکه دریافت خدمات الکترونیکی 
و جایگزینی آن با مراجعه حضوری به دستگاه ها و 
سازمان ها به عنوان یکی از دغدغه های دولت و مردم، 
نیاز است وضعیت این موضوع به سرعت اصلاح شود. 
به گزارش ایسنا، اســتفاده از فناوری اطلاعات در 
بخش ها و لایه های مختلف دولت برای ارتقای سطح 
خدمات رسانی و افزایش بهره وری را دولت الکترونیک 
می گویند که مهم ترین نتیجه آن درصورتی که به 
صورت با موفقیت انجام شود، افزایش رضایت مردم 
و شهروندان جامعه خواهد بود. دولت الکترونیکی 
به عنوان محوری حیاتی در ارایــه خدمات بهتر و 
بهبود شفافیت به شــمار می رود اما با مطرح شدن 
بحث اجرای دولت الکترونیکی طی سال ها در ایران، 
چالش هایی مانند نبود زبان مشترک میان مجری ها، 
فقدان منشور پروژه، کمبود زیرساخت های لازم در 
بعضی از سازمان های همکار در مسیر تحقق این امر 
مهم قرار گرفت. بنابراین در سال های گذشته با توجه 
به شتاب گرفتن تحقق مسیر دولت الکترونیک پیش 
نیازهایی برای آن مانند جایگزینی رویکرد مشارکتی 
به جای کارفرمایی در رابطــه میان دولت با بخش 
خصوصی، تنظیم اســتانداردهای مشترک برای 
جمع آوری، ذخیره، مدیریت و به اشــتراک گذاری 
داده های دولتی، اســتفاده از بسترهای ملی نظیر 
مرکز ملی تبادل اطلاعات، بلوغ بالای سازمانی و لزوم 
تغییر نگرش و اصلاح فرهنگ باز سازمانی مطرح شد. 
با وجود آنکه طی چند سال گذشته پیشرفت هایی 
در این زمینه حاصل شــد اما از آنجایی که  تحقق 
دولت الکترونیک موضوعی است که آحاد ملت با آن 
دست و پنجه نرم می کنند، همچنان مردم آن را به 
خوبی لمس نمی کنند، در همین راستا برای تحقق 
این پروژه لازم است سه رکن هویت بخشی به افراد، 

هویت بخشی کسب و کار و...

فراخوان مزایده عمومی
نوبت دوم

شهرداری بابلسر در نظر دارد فراخوان های ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت 

عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام 
لازم را به عمل آورند.

شهرداری در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار می باشد.
• مزایده واگذاری )فروش( 6 قطعه زمین دارای پلاک ثبتی واقع در بلوار شهید ذوالفقاری منطقه باقرتنگه به شماره سیستمی ۲۰۰۳۰۰۵۴۸۸۰۰۰۰۰۴

• مزایده واگذاری )اجاره( یک واحد تجاری به مســاحت 1۲۵ متر واقع میدان امام حسین ضلع شــرقی پایانه مسافربری بابلسر به شماره سیستمی 
۵۰۰۳۰۰۵۴۸۸۰۰۰۰1۳

مواعد زمانی:
• تاریخ انتشار فراخوان:  1۴۰۳/۰۸/۳۰

• آخرین مهلت دریافت اسناد فراخوان:  1۴۰۳/۰9/۰۷
• مهلت ارسال پیشنهادات: 1۴۰۳/۰9/19 
• زمان بازگشایی پاکت ها: 1۴۰۳/۰9/19

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: واریز ضمانت شــرکت در مزایده )ودیعه( معادل ۵ درصــد مبلغ پایه به شماره حساب سپرده  
۰1۰6۸16۵۷۰۰۰۸ شهرداری نزد بانک ملی مرکزی بابلسر و یا ضمانتنامه بانکی معتبر.

اطلاعات تماس و آدرس : بلوار امام خمینی )ره(-شهرداری بابلسر       ۰11۳۵۲۵69۸۲
شناسه آگهی 1۸۲9۸۵۵

مجید صیادیان، شهردار بابلسر

آگهی فراخوان ارزیابی کیفی مشاوران
شماره فراخوان : 2003003292000042

سازمان بنادر و دریانوردی ) سازمان مرکزی ( در نظر دارد در راستای اجرای مقرره 1-19 فصل پنجم کنوانسوین سولاس - LRIT  از طریق فراخوان 
ارزیابی کیفی نسبت به انتخاب مشاور واجد شرایط اقدام نماید.

  محل، مهلت و نحوه دریافت اســناد ارزیابی کیفی: از تاریخ درج آگهی تا تاریخ 1۴۰۳/9/1۳ متقاضیان صرفا با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir می توانند اسناد ارزیابی کیفی مشاوران را دریافت نمایند. 

محل و مهلت تسلیم اسناد ارزیابی کیفی: متقاضیان میبایست اسناد ارزیابی کیفی و کلیه مدارک درخواستی را تا تاریخ 1۴۰۳/9/۲۰ در سامانه ستاد بارگذاری نمایند. 
ضمنا جلسه پرسش و پاسخ در خصوص موضوع فراخوان در تاریخ 1۴۰۳/9/1۸ در آدرس کارفرما برگزار می گردد.

  آدرس دستگاه کارفرما : تهران، میدان ونک ، بزرگراه شهید حقانی ، خیابان شهیدی ،  پلاک 1
تلفن: ۸۴9۳۲1۴۵ – ۸۴9۳۲19۸ ، 

نمابر: ۸۴9۳۲19۰ 
بدیهی است کلیه شرکت کنندگان محترم میبایست تا آخرین موعد فرآیند ارزیابی نسبت به پایش سامانه ستاد جهت دریافت آخرین اصلاحات و الحاقات احتمالی اهتمام نمایند.

م الف ۳۰1۸
شناسه آگهی 1۸۳1۵۳۷

سازمان بنادر و دریانوردی

نوبت دوم

آگهي تجدید مناقصه شماره1403/1028 درروزنامه 
و شماره 2003005744000079 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

شرکت آب وفاضلاب خوزســتان درنظردارد مطابق ماده 1۳ قانون برگزاری مناقصات  پروژه زیررا به شرکتهای واجد شرایط با ظرفیت آزاد بر اساس 
بخشنامه شماره 1۴۰۲/۵96۲6۷ مورخ 1۴۰۲/11/۰۷ و  بااطلاعات عمومی مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت واگذار  نماید. 

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد قیمت مناقصه گران و گشایش پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام 
خواهد شد. و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس 1۴۵6

شمارة 
مناقصه 

در روزنامه

شماره فراخوان در سامانه 
تــدارکات الکترونیکــی 

دولت
رشته کاري عنوان مناقصه

مورد نیاز
تضمیــن  مبلــغ 
شــرکت در فرایند 

ارجاع کار

برآورد 
 )میلیون ریال(

دریافت  مهلــت 
اســناد مناقصه از 
طریق سایت ستاد

تاریخ وساعت
گشــایش پاکت 
هــای مناقصه  از 
طریق سایت ستاد

1۴۰۳/1۰۲۸۲۰۰۳۰۰۵۷۴۴۰۰۰۰۷9
تکمیل عملیــات باقــي مانده 
شبکه توزیع آب به همراه اجراي 
انشعابات خانگي منطقه علي آباد 
و شهید بهشتي شهرستان امیدیه

آب پایه ۵ 
و بالاتر

1۲,9۷۳,61۰,۰۰۰۲۵9,۴۷۲
تا مورخ

 1۴۰۳/۰9/۰۷
ساعت 1۰

  1۴۰۳/۰9/ 1۷
ساعت 11

اسناد مناقصه از طریق سامانه ستاد قابل دریافت مي باشد. و براساس زمانبندي قید شده در سامانه ستاد، پس از تکمیل توسط مناقصه گر تحت بستر سامانه ستاد تحویل خواهد شد.
تحویل اسناد تحت بستر سامانه ستاد تابع قوانین و مقررات مربوطه اعلام شده در این سامانه مي باشد.

آخرین مهلت تحویل اسناد مناقصه تا ساعت  1۰ روز گشایش پاکت ها مي باشد.
محل تحویل پاکت )الف( اسناد مناقصه: علاوه بر ارائه تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار در بستر سامانه ستاد، مناقصه گر مي بایست اصل تضمین را در یک پاکت مناسب با عنوان 
پاکت »الف« قرار داده و لاک و مهر نماید. روي » پاکت الف« ، عنوان و موضوع مناقصه، نام و مشخصات مناقصه گران، ذکر گردد و طبق برنامه زماني اعلام شده به شرکت آب و فاضلاب 

خوزستان به آدرس اهوازـ کیانپارس ـ فلکه اول ـ  شرکت آب و فاضلاب خوزستان ـ طبقه پنجم دبیرخانه حراست و امور محرمانه ، تحویل دهد.
گشایش پاکت ها از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت در دفتر مدیریت قراردادها این شرکت میباشدوحضورپیشنهاددهندگان درجلسه گشایش، بلامانع است .

آدرس پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصا ت کشورhttp://iets.mporg.ir  و سایت اینترنتي شرکت : www.abfakhz.ir می باشد .
روابط عمومی وآموزش همگانی  شرکت آب وفاضلاب خوزستان

شناسه آگهی 1۸۳۳119

نوبت دوم

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای (چاپ: در دو نوبت به شماره 2003001111000085(
نوبت دوم

کار فرما : اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه
موضوع مناقصه: پروژه اجرای روشنایی نقطه ای در 11 نقطه حادثه خیز استان کرمانشاه

مدت اجرا : 1۸ ماه شمسی
مبلغ برآورد : 1۰۷,996,۸۷1,66۰ ریال ۰

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه :۵/۳99/۸۴۴/۰۰۰
تاریخ درج در سامانه ستاد جهت دریافت اسناد مناقصه مورخ 1۴۰۳/۰9/۰6 می باشد. 

شرایط مناقصه گر: کلیه شرکت کنندگان می بایستی دارای گواهینامه حداقل پایه ۵ نیرو از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور باشند.
مهلت دریافت اسناد : متقاضیان میتوانند حداکثر تا روز شنبه مورخ 1۴۰۳/۰9/1۰ساعت 1۳:۰۰ جهت دریافت اسناد مناقصه به نشانی سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه کنند. )لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در 

سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند(. 
مهلت تحویل اسناد تکمیل شده: تا روز سه شنبه مورخ 1۴۰۳/۰9/۲۰ ساعت 1۳:۰۰ جهت ارائه اسناد به نشانی سامانه تدارک الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند.

تاریخ بازگشایی پاکتهای مالی: ساعت 1۰ صبح روز چهارشنبه مورخ 1۴۰۳/۰9/۲1 
اطلاعات دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات و ارائه پاکت الف )ضمانتنامه شــرکت در مناقصه(: کرمانشاه -بلوار بنت الهدی صدر - روبروی 

فرمانداری- اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه - طبقه همکف - دبیرخانه - تلفن: 1۴-۳۸۲۴991۲-۰۸۳
اطلاعات تماس سامانه ستاد: جهت انجام مراحل عضویت در سامانه مرکز تماس ۰۲1-۴19۳۴ دفتر ثبت نام ۸۸969۷۳۷ و ۸۵19۳۷6۸

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه
۳9۸۸ م الف

شناسه آگهی 1۸۳۳9۲۰ 
تاریخ انتشار نوبت اول 1۴۰۳/۰9/۰6
تاریخ انتشار نوبت دوم 1۴۰۳/۰9/۰۷



اقتصاد2
ایران

گشــایش در فرآیند واردات 
خودرو به مناطق آزاد

معاون اقتصــادی و ســرمایه گذاری دبیرخانه 
شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با اشاره 
به تصویب نامه هیات وزیران درباره واردات انواع 
خودروهای برقی پلاگین و هیبریدی نو و کارکرده 
به مناطق آزاد کشــور، گفــت: واردات خودرو به 
مناطق آزاد به سه دسته تقسیم بندی می شود. به 
گزارش دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد، »محمد 
صفری« در این باره افزود: بر اساس تصویب نامه 
جدید هیات وزیران، امکان واردات انواع خودروهای 
ســواری  نو و کارکرده برقی و هیبریدی )برقی- 
بنزینی( با عمر کمتر از پنج  سال، کارکرد کمتر از 
۸۰ هزار کیلومتر و حجم موتور ۲۵۰۰ سی سی به 

مناطق آزاد کشور فراهم شده است.
معاون اقتصــادی و ســرمایه گذاری دبیرخانه 
شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، ماده )۹( 
این تصویب نامه را برای مناطق آزاد حائز اهمیت 
دانســت و گفت: نکته ای که در این تصویب نامه 
برای ما بسیار حائز اهمیت اســت، ماده )۹( این 
تصویب نامه است که در آن تصریح شده مناطق 
آزاد می توانند انواع خودروهای برقی و هیبریدی 
نو و کارکرده را توسط اشخاص حقیقی و حقوقی 
مطابق قوانین و مقررات خود وارد کنند. صفری 
افزود: در این تصویب نامه با محدودیت هایی که 
در تصویب نامه ۲۳ دی ماه ۱۴۰۲ وجود داشــت 
مثل استعلام و تاییدیه های مربوط به وزارت صمت 
و خدمات پس از فروش و غیره مواجه نیســتیم. 
وی اضافه کرد: دسته ســوم؛ با اهتمام ویژه دبیر 
شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی و همکاری 
خوب دبیر و اعضای کمیســیون زیربنایی دولت 
اقدامات قابل توجهی درخصــوص تصویب نامه 
خودروهای سواری بنزینی انجام شده است. این 
مقام مسئول بر نوسازی ناوگان حمل و نقل به ویژه 
در مناطق آزاد جنوبی کشور تاکید کرد و گفت: 
نوسازی ناوگان حمل و نقل یکی از اهداف دبیرخانه 
شــورایعالی اســت که به جد پیگیر آن هستیم 
و به زودی تعــداد قابل توجهی خــودرو از محل 
واردات خودرو به ناوگان حمل و نقل این مناطق 
افزوده خواهد شد. صفری در پایان اظهار داشت: 
زیرساخت های مورد نیاز هم مثل زیرساخت شارژ 
خودروها و سایر مواردی که در چارچوب اختیارات 
سازمان های مناطق آزاد کشور است توسط هیات 
مدیره های این مناطق تایید و به تصویب می رسد.

کمبود نیروی کار در واحدهای صنعتی
این روزها بحث عدم تمایل کارگران به اشتغال در 
واحدهای صنعتی بیشــتر از گذشته به چشم می 
خورد و این موضوع به دلیل عدم تمایل نیروی کار 
به اشتغال در واحدهای صنعتی به دلیل دستمزد 
پایین است. به گزارش تسنیم، چالش کمبود نیروی 
کار در کشور از جایی شروع شد که دستمزد کارگران 
توانایی تأمین معاش را نداشت و هر روز قدرت خرید 
کارگران کاهش یافت. بحث عدم تناسب دستمزد با 
نرخ تورم بارها از سوی کارشناسان هشدار داده شد اما 
گوش شنوایی برای اصلاح آن وجود نداشت,در همین 
راستا کارگران مجبور شدند یا مشاغل کاذب را برای 
اشتغال انتخاب کنند یا در کنار اشتغال خود به سمت 
مشاغل کاذب بروند. کاهش دستمزدهای کارگران 
به زیر ســطح تورم و عدم تطابــق آن با هزینه های 
زندگی، باعث مهاجرت نیروی کار از مشاغل اصلی 
به سمت مشاغل کاذب و دلالی شده است. این امر 
به نوبه خود منجر به کمبود نیروی کار در بخش های 
تولیدی و خدماتی و در نتیجــه کاهش بهره وری و 
رشد اقتصادی شده است. حرکت تدریجی کارگران 
به سمت مشاغل کاذب و دلالی به دلیل دستمزدهای 
پایین، باعث خواهد شد که مشاغل با کمبود نیروی 
کار مواجه شوند و این خطری است که به طور جدی 

در نظر گرفته نشده است.
در بحث تعیین دستمزد کارگران همواره استدلال 
می شــود که افزایش دســتمزدها بر اساس نرخ 
تورم، که مطابق قانون کار است، منجر به افزایش 
نقدینگــی و در نتیجه تورم خواهد شــد که اثر 
افزایش دســتمزدها را خنثی می کند و مضرات 
آن بر فوایدش غلبه خواهد کرد. این اســتدلال 
همواره در تعیین دستمزد، وزن بیشتری داشته 
است.  به جز سال ۱۴۰۱که دستمزدها با افزایش 
۵7درصدی مواجه شد، مبالغی تعیین شده باشد 
که بتواند نیازهای ابتدایی زندگی روزمره را برای 
کارگران تأمین کند. حســین محمدیان،عضو 
هیات نماینــدگان اتاق بازرگانی ایــران  کمبود 
نیروی انسانی را بزرگترین چالش کارآفرینان ذکر 
کرد و افزود: امروز قشر کارگر به سبب نرخ حقوقی 
و دستمزدی که توسط حاکمیت تعیین می شود، 
نمی تواند زندگی خــود را تامین کند لذا ترجیح 
می دهد که واحد صنعتی را ترک کرده و در جای 

دیگری مشغول به کار شوند.

خبر

وزیر نیرو گفت: در چند روز 
اخیر وضعیــت تامین برق 
خوب بوده و ما توانســتیم 
ســوخت کافــی دریافت 
کنیم از این رو خاموشــی 

ها هم در حال حاضر اعمال نمی شود.
به گزارش ایرنا، عباس علی آبــادی، وزیر نیرو در 
نشســت علنی مجلس شورای اســلامی در روند 
بررسی گزارش کمیسیون انرژی در خصوص قطعی 
برق در فصل سرد و تأمین ســوخت نیروگاه های 
حرارتی کشــور گفت: روند تولید مصرف برق در 
ایران با دنیا تفاوت های اساسی دارد و برغم اینکه از 
سال ۵7 تاکنون رشد جمعیت جهان مشابه کشور 
ما بوده است، اما رشد مصرف برق در جهان ۴/۳ و 
در ایران رشد تولید مصرف برق ۲۳ برابر شده است.

وزیر نیرو اضافه کرد: همچنین میانگین رشد مصرف 
پیک سالانه که طی ده سال گذشته حدود 7/۴ دهم 
درصد بود در سال جاری با افزایش۶۵۰۰ مگاوات 
به 7/۸ دهم درصد یعنی حدود دو برابر رسیده است.

وی تصریح کرد: روند افزایــش ظرفیت نیروگاه ها 
در دهه گذشته به ویژه در سال های اخیر متناسب 
با رشد مصرف نبوده اســت، به طوری که در پیک 
مصرف ســال جاری این کمبود تا مــرز ۲۰ هزار 
مگاوات ناترازی هم رسیده اســت. وی ادامه داد: 
با توجه به شرایط ناترازی برق در ۹۰ روز حضورم 
در وزارت نیرو با همت همکارانــم اقدامات مهم و 
فوری انجام شد و ۱۴ پروژه اصلی از جمله موارد زیر 

عملیاتی شده است.
علی آبادی تاکیــد کرد: انجام بــه موقع تعمیرات 
نیروگاهی به صورت فشرده و آماده کردن نیروگاه ها 
و شــبکه های انتقــال و توزیع برق کــه بحمدالله 
روند شــرایط آنها به خوبی پیش می رود و تاکنون 
تعمیرات بیش از ۴۰ هزار مگاوات نیروگاه به پایان 
رسیده است. این رکورد بســیار خوبی برای کشور 

است.
وی با بیان این کــه تکمیل نیروگاه هــای ناتمام 
عملیاتی شده اســت، بیان کرد: لازم است تشکر 

کنم از تمام زحماتی که قبلًا کشیده شده است اما 
ما تلاش کردیم این نیروگاه هــای ناتوان را به مدار 
بیاوریم. تــا الان ۱۵۰۰ مگاوات وارد مدار شــده و 
امیدوار هستیم که تا پیک سال آینده هم ما بتوانیم 
۱۵۰۰ مگاوات دیگر از این نیروگاه را در مدار تولید 
وارد کنیم. از شــهریور امســال تاکنون حدود ۱۵ 
نیروگاه تجدید پذیر نیز وارد مدار شــده و بیش از 
۳۰۰۰ مگاوات دیگر نیز تا قبل از پیک سال آینده 

وارد مدار خواهد شد.
وی افزود: حدود یک میلیــون و پانصد هزار کنتور 
هوشمند نیز قبل از پیک سال آینده نصب خواهد 
شد که کمک شــایانی به مدیریت مصرف به ویژه 
مصرف کنندگان پر مصــرف در واقع خواهد نمود، 
همچنین مدیریت های شــبکه و حبس تولید برق 

نیز به میزان هزار مگاوات انجام خواهد شد.
علی آبادی تصریح کرد: اقدامــات موثر دیگری از 
جمله موضــوع مدیریت مصرف و تهیه پیوســت 
فرهنگ سازی که از طریق شــبکه های اجتماعی، 
فضای مجازی، صدا و سیما و رسانه ها نیز در دستور 
کار اســت که امیدوارم در کاهش رشــد مصرف 
برق موثر باشــد. وی گفت: همچنین شناســایی 

مصرف کنندگان غیر مجاز به ویــژه رمز ارزها که 
تاکنون ۸ برابر سال قبل نســبت به شناسایی آنها 
اقدام شده است و اســتفاده از ظرفیت واحدهای 
نیروگاهــی صنعتــی دولتی و غیره کــه از طریق 
انتقال توافقنامه در دســت اجراســت از مجموع 
 این تلاش ها در حــوزه تولیــد و مدیریت مصرف 

برق بوده است.
وزیر نیرو خاطر نشان کرد: از ســوی دیگر در نظر 
است تا پیک ســال آینده بیش از ۱۰ هزار مگاوات 
افزایش ظرفیت و کاهش مصرف ایجاد شــود، که 
می تواند گام موثری در کاهش ناترازی برق در سال 
آینده باشــد. البته مجلس محترم شورای اسلامی 
با قانون مانع زدایی از توســعه صنعت برق کمک 
ارزشمندی به صنعت برق نموده است که امیدواریم 
با ادامه این حمایت ها و تلاش ها شرایط مطلوب تری 
برای رونق فضای کســب و کار و مشارکت بخش 

خصوصی برای توسعه این صنعت فراهم شود.
علی آبادی با بیان اینکه چالشی که این روزها با آن 
مواجه هستیم، چالش تامین ســوخت نیروگاه ها 
در زمستان بوده اســت، گفت: رشد بســیار زیاد 
مصرف گاز خانگی در سال های اخیر موجب گردیده 

که کمبود گاز در زمســتان نیــز علیرغم آمادگی 
نیروگاه ها برای تولید برق کافی، عرصه را بر تولید 
برق تنــگ نماید. کاهش ســوخت گاز تحویلی به 
نیروگاه ها از ابتدای سال جاری و ضرورت استفاده 
از ذخایر مخازن گازوئیل به عنوان سوخت جانشین 
جهت جبران آن منجر به کاهش مخازن ســوخت 
گازوئیل گردیده که به منظور جلوگیری از کاهش 
بیشــتر، عملًا نمی توان از ظرفیت نیروگاه موجود 
که آمادگی کامل برای تولید بــرق اضافه تر بر نیاز 
مصرف کنندگان دارند، اســتفاده نمــود و ناچاراً 
محدودیت های برنامه ریزی شده طی چند روز برای 

مشترکان عزیز اعمال گردید.
وزیر نیرو تصریح کرد: خوشبختانه با همکاری ارزنده 
که توسط وزارت نفت به عمل آمد، گاز تحویلی به 
نیروگاه ها افزایش یافته و همچنین با تحویل سوخت 
مناسب گازوئیل به نیروگاه ها ضمن برطرف شدن 
محدودیت های تامین برق، ذخیره سازی گازوئیل 
در نیروگاه ها نیز در حال افزایش است و ان شاءالله 
با رعایت مصوبه اخیر شورای امنیت ملی این رفع 
محدودیت ادامه خواهد داشت. مصرف مازوت در 
نیروگاه ها نیز با بهینه سازی سوخت آنها از ترکیب 
گاز و مازوت کپســول خوب در دســتور کار قرار 
گرفته اســت که به این ترتیب می توان از ظرفیت 
نیروگاه هــای مازوت نیز حداکثر اســتفاده را کرد 
بدون اینکــه نگرانی برای شــهروندان عزیز وجود 

داشته باشد.
علی آبادی افزود: خوشــبختانه در شرایط حاضر 
کمبودی در تولید برق توســط نیروگاه ها نداریم 
و نیروگاه های مــا در آمادگی کامل بــرای تولید 
برق هســتند. وی با بیان این که در حال حاضر در 
تامین و تولید برق هیــچ محدودیتی نداریم گفت: 
از ســوی دیگر ما هم اکنون در فصلی هستیم که 
باید نیروگاه ها را تعمیر و آماده کنیم. ولی به لطف 
خدا با شتابی که داده شد و اقداماتی که انجام شد، 
وضعیت به نحوی هست که ان شاءالله برای تأمین و 
تولید برق مشکلی وجود ندارد. این چند روز اخیر 
هم خوشبختانه وضعیت خوب بوده و ما توانستیم 
سوخت کافی دریافت کنیم و خاموشی هم در حال 

حاضر اعمال نمی شود.

نیروگاه ها در آمادگی کامل برای تولید برق

پرونده خاموشی های پاییزی بسته شد

تعهدات توسط شرکت ملی گاز انجام شد
اتمام خاموشی ها

درحالی که یکی از اعضای کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی مدعی شده خاموشی ها تمام می 
شــود، »عباس علی آبادی« وزیر نیرو در صحن 
علنی مجلس شورای اسلامی بر این موضوع صحه 
گذاشت. به گزارش ایرنا، در ماه های گذشته برخی 
مسئولان وزارت نیرو هشدار داده بودند چنانچه 
سوخت زمستانی نیروگاه ها به طور کامل تامین 

نشود، زمستانی سخت در پیش خواهد بود.
همان زمان برخی کارشناســان اعلام کردند که 
امسال در هم سنجی با سال گذشته ۶ درصد گاز 
کمتری دریافت شده اســت و این مساله سبب 
شده مصرف گازوئیل ۱.۸ برابر سال گذشته شود. 
همچنین مصرف مازوت در نیروگاه ها نیز تقریباً ۲ 
برابر سال گذشته است. از سویی دیگر برای سوخت 
زمستان ملاحظه ای روی موجودی مخازن وجود 
دارد و تقریباً ۴۳ درصد مخازن خالی تر از ســال 
گذشته اســت و ضرورت دارد محدودیتی که در 
تخصیص گاز نیروگاهی در شرکت ملی گاز وجود 

دارد، رفع شود.
نهم مهرماه امسال »ساناز جعفرزاده« مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی و بهره برداری تولید شرکت برق حرارتی 
به ایرنا گفت: ضرورت دارد در این دو ماهی که تا 
آغاز اوج مصرف گاز در بخش خانگی باقی مانده، 
نهایت تخصیص گاز به نیروگاه ها اتفاق افتد تا شاهد 
کمترین استفاده از سوخت مایع تحویلی از سوی 
شرکت پالایش و پخش باشیم و این سوخت های 

جایگزین برای زمستان ذخیره شود.
وی هشدار داد: اگر این موضوع اتفاق رخ ندهد و ما 
در این دو ماه مهر و آبان نتوانیم مصرف سوخت مایع 
به ویژه نفت گاز را در نیروگاه ها صفر کرده و تمرکز 
بر روی ذخیره سازی انجام نشــود، به طور قطع 
زمستان سختی برای تولید پایدار برق نیروگاه ها 

خواهد بود.
این در حالی است که وزارت نفت نیز کاهش عرضه 
سوخت به نیروگاه ها را تایید کرده بود. این مساله، 
به علاوه ممنوعیت استفاده از سوخت مازوت در 
تعدادی از نیروگاه ها سبب شد وزارت نیرو و شرکت 
توانیر برنامه خاموشی ها را تدوین و به شرکت های 
توزیع برق ابلاغ کنند. این خاموشی ها از بیستم 

آبان ماه اعمال شد.
اما »اسماعیل حسینی« عضو کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی در فضای مجازی نوشت: 
»با توجه به مصوبه شعام و انجام تعهدات توسط 
شرکت ملی گاز، اعمال خاموشی های برق در بخش 

خانگی متوقف می شود«.

۱۳۰ میلیون لیتر گازوئیل صادر 
شده است

وزیر نفت با بیان اینکه تولیــدگاز ۲۵ میلیون متر 
مکعب و فرآورده های اصلی ۵ میلیون لیتر افزایش 
یافته اســت، گفت: این موفقیت به واسطه زحمات 
همکاران ما در شرکت ملی نفت ایران و سه ماه گذشته 
محقق شده است. به گزارش ایرنا، محسن پاک  نژاد در 
جلسه علنی مجلس شورای اسلامی درباره گزارش 
کمیســیون انرژی مجلس درخصوص قطعی برق 
در فصل سرد و تأمین سوخت نیروگاه های حرارتی 
کشور اظهار داشت: وزارت نفت در بدو استقرار دولت 
چهاردهم، نسبت به شناســایی گلوگاه های اصلی 
اقدام و در این زمینه برنامه ریزی جامعی انجام داد. 
وزیر نفت درباره برخی از اقدامات انجام شده افزود: 
افزایش تولید گاز خام به طور متوســط بیش از ۲۵ 
میلیون متر مکعب گاز در روز در حوزه بالادســت 
در طی سه ماه گذشته به واسطه زحماتی است که 
همکاران ما در شرکت ملی نفت ایران انجام دادند. وی 
اضافه کرد: تولید فراورده های اصلی که شامل نفت 
کوره و نفت گاز در پالایشــگاه ها می شود با افزایش 
خوراک تحویلی به پالایشــگاه ها و اصلاح شرایط 
فرآیندی آن سبب شد حدود ۵ میلیون لیتر اضافه 
شود. پاک  نژاد تاکید کرد: ناوگان حمل سوخت یکی 
از گلوگاه های انتقال نفت و گاز وارداتی از بنادر جنوبی 
به سمت شمال کشور بوده که افزایش یافته است و 
نفت و گاز تحویلی به نیروگاه ها نیز به همین دلیل با 
افزایش روبه رو بوده است. وزیر نفت تاکید کرد: برنامه 
ریزی برای سوآپ گاز از جمله راهکارهایی که می شد 
حداقل در فصول سرد سال تحویل گاز به نیروگاه ها را 
افزایش دهیم، انجام شده و درحال نهایی شدن است. 
همچنین برنامه ریزی برای واردات نفت گاز هم به 
نحوه مطلوب انجام شده و این میزان در زمان مشابه 

به مراتب افزایش یافته است.
وی تاکید کرد: در زمینه تولید گاز با وجود تعمیرات 
به تعویق افتاده پالایشگاه ها و سکوهای گازی در 
شــهریور، مهر و آبان ماه، با برنامه ریزی دوباره با 
شناسایی گلوگاه های تولیدی از جمله کوتاه کردن 
زمان تعمیرات و افزایــش تولید برخی از چاه ها با 

انجام اصلاحات در دستور کار قرار گرفت.
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یــک کارشــناس حمل ونقــل بــا اشــاره به 
درآمــد ۱۰۰۰ میلیــارد تومانــی از عــوارض 
آزادراه ها،گفت:حق ایرانی ها داشتن جاده هایی 
هموار و ایمن است و جاده های کنونی شایسته 

مردم ما نیست.
به گــزارش تســنیم، فریدون مقدس نــژاد در 
رابطه بــا وضعیت جاده ها و آزادراه های کشــور 
اظهار کرد: در زمان حاضــر، آزادراه های موجود 
در کشــور از لحاظ کیفیت، کاملًا با آنچه که از 
استانداردها انتظار داریم، تفاوت دارد. برای مثال، 
اســتانداردهای آزادراه های کاشان-اصفهان،- 
زنجان- تبریز به لحاظ کیفیت آسفالت چندان 

رضایت بخش نیست.
وی افزود: درآمــد حاصل از عــوارض جاده ها 
بر اســاس آمــار حدود یــک همت اســت، در 
حالی که ۳۰۰۰ کیلومتــر آزادراه داریم. طبق 
استانداردهای جهانی، باید ســالانه بین ۲ تا ۶ 
درصد هزینه های نگهداری آزادراه ها تامین شود.
وی با بیان این که این دامنه ای اســت که برای 
جلوگیری از خرابی جاده ها تا حدی به ســمت 
شــهرها تعریف شــده اســت، اضافه کرد: اگر 
خوشبینانه  ترین حالت را در نظر بگیریم و فرض 
کنیم که ۲ درصد از این هزینه ها تأمین می شود، 
نیاز ســالیانه ما برای نگهداری جاده ها حدود ۶ 
همت خواهد بود تا بتوانیم جاده ها را حفظ کنیم. 
با توجه به درآمد یک همت از عوارض، فقط یک 

ششــم از نیازهای نگهداری آزادراه ها از طریق 
عوارض تامین می شود.

وی بیان کرد: از نظر مهندســی، وقتی شاخص 
یک جاده از ۱۰۰ به ۳۰ کاهش یابد، یعنی این که 
جاده به طور کلــی از حیز انتفاع خارج شــده و 
بسیاری از جاده های ما، حدود 7۰ تا ۸۰ درصد، 

در این وضعیت قرار دارند.
استاد دانشگاه مهندسی عمران و محیط زیست 
دانشــگاه صنعتی امیرکبیر گفت: این به معنای 
رسیدن به نقطه بدون بازگشــت است، چرا که 
هزینه ها به طور تصاعدی افزایش پیدا می کند و 
دیگر قادر به جمع  کردن جاده ها نخواهیم بود. در 
سال ۱۴۰۶ هر چه سرعت را هم افزایش دهیم 

دیگر نمی توانیم کاری انجام دهیم.
مقدس نــژاد تاکید کرد: وقتی جــاده ای خراب 
می شود هزینه تحمیل شده به جامعه را محاسبه 
نمی کنیم. ایــن هزینه شــامل افزایش مصرف 
سوخت وسایل نقلیه اســت. ناهمواری جاده ها، 
زمان سفر را ۲ تا ۳ درصد افزایش می  دهد که به 
معنای افزایش مصرف سوخت است. همچنین، 
استهلاک جلوبندی و کمک فنر خودروها به طور 
تصاعدی افزایش می یابد. در کامیون ها ۵۰ و در 
خودروهای ســواری ۴۰ درصد افزایش می یابد. 
وی افزود: حق ایرانی ها داشتن جاده هایی هموار و 
ایمن است تا با خیال راحت رانندگی کنند، واقعاً 
جاده های کنونی کشور، شایسته مردم ما نیست.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به 
چشم انداز تجارت یک میلیارد دلاری بین ایران 
و قطر، ابراز امیدواری کرد با برگزاری کمیسیون 
مشترک دو کشور همکاری های اقتصادی تهران 

و دوحه روند صعودی به خود بگیرد.
به گزارش سازمان توسعه تجارت، "محمدعلی 
دهقان دهنوی" در نشســت برخــط با "صالح 
الخلیفی" قائم مقام وزیــر صنایع و تجارت قطر 
بر لزوم تسهیل تجارت با قطر تاکید کرد. وی در 
وبینار نخستین نشست مشترک همکاری های 
بازرگانی ایران و قطر، با اشــاره به گســتردگی 
روابط سیاسی و فرهنگی دو کشور، گفت: روابط 
اقتصادی تهران و دوحــه با وجود تلاش های دو 

طرف نتوانست به سطح مطلوب نزدیک شود.
دهقان دهنوی یادآور شد: میوه و صنایع غذایی 
بیشترین کالاهای صادراتی ایران به قطر است 
و نمی تــوان توقع داشــت که با صــادرات این 
محصولات، عدد تجارت از یک میلیارد دلار گذر 
کند. رئیس کل سازمان توســعه تجارت ایران 
ادامه داد: زمان اخذ تصمیمات عملی در زمینه 
توســعه تجارت ایران و قطر فرا رسیده است، از 
این رو باید چالش های پیش روی تجارت را حل 

و فصل کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: هم اکنون مسائل کوچک 
موانع بــزرگ در روند تجارت ایجــاد کرده اند و 
می توان با حذف ســخت گیری  در بازرسی های 

قطر و تسهیل در فرآیند صدور روادید برای تجار 
ایرانی، حجم تجارت را افزایش داد.

به گفته معاون وزیــر صمت، چالش ها در زمینه 
توســعه تجارت با قطر مشــخص است و تلاش 
داریم با تدویــن یک برنامه کاری ســنجیده و 
منسجم، حجم تجارت با دوحه را تصاعدی کنیم. 
وی عنوان کرد: هم اکنون به صورت غیرمستقیم 
فلزات اساســی و پتروشــیمی از ایران به قطر 
می رود، از این رو انتظار داریم که امکان صادرات 

مستقیم این کالاها به قطر فراهم شود.
در ادامه این دیدار صالح الخلیفی قائم مقام وزیر 
صنایع و تجارت قطر با بیان اینکه سخت گیری ها 
در گمرکات در قطر متوجه همه کشورها می شود، 
گفت: در زمینه تســریع خروج کالاهای ایرانی 
از بنادر قطر و صدور ویزا بــه تجار ایرانی تلاش 
خواهیم کرد و امیدواریم کــه در آینده نزدیک 
چشم انداز تجارت یک میلیارد دلاری دو کشور 

محقق شود.
همچنین در این وبینار پیشــنهاد شد که نتایج 
این جلســه به امضا دو طرف برسد و عبدالامیر 
ربیهاوی، مدیر کل دفتر غرب آســیا ســازمان 
توسعه تجارت ایران و عباس عبدالخانی رایزن 
ج . ا ایران در قطر به عنوان رابط های ســازمان 
توسعه تجارت ایران با طرف های قطری از سوی 
محمدعلی دهقان دهنوی رئیس سازمان توسعه 

تجارت ایران انتخاب و معرفی شدند.

درحالی حدود ۲.7 میلیون بنای لرزان در بافت فرســوده و ســکونتگاه های 
غیررسمی کشور وجود دارد که ساخت وساز غیرمجاز در این سکونتگاه ها به 
معضل تبدیل شده است. به گزارش تسنیم، سکونتگاه های غیررسمی به طور 
معمول در حاشیه شهرها و در مناطقی با دسترسی محدود به خدمات پایه ای 
شکل می گیرند و یکی از چالش های جدی و دیرینه در عرصه مسکن و شهرسازی 
کشور به شمار می رود. این سکونتگاه ها عمدتاً نتیجه مهاجرت های بی رویه به 
کلان شهرها و ضعف در برنامه ریزی شهری بوده  و اکنون به یکی از بحران های 
شهری تبدیل شــده اند. مناطق حاشــیه ای که در ابتدا به عنوان محله هایی 
غیررسمی و فاقد استانداردهای لازم به وجود آمده اند، حالا مشکلاتی از قبیل 
کمبود خدمات عمومی مانند آب، برق، گاز و راه های دسترسی را تجربه می کنند. 
این مسائل نه تنها زندگی روزمره ساکنان این مناطق را تحت تاثیر قرار داده، 

بلکه برای مسئولان شهری و دولتی نیز چالش های جدی به وجود آورده است.
فرشید ایلاتی، کارشناس سیاست گذاری مسکن در خصوص بحران ساخت 
و سازهای غیرمجاز در مناطق حاشیه ای شهرها و کلانشهرها می گوید: این 
مسئله یکی از چالش های پیچیده و مشهود در کشور است. ساخت و سازهای 
غیرمجاز که عمدتاً در مناطق غیررسمی و بعضاً غیرقانونی انجام می شود، 

سال هاست که به عنوان یک بحران اجتماعی و شهری شناخته شده است.
وی افزود: این ساخت وسازها، علیرغم مشکلات زیرساختی، محل زندگی 
هزاران خانواده را تشــکیل داده اند، اما به دلیل عدم توجه به استانداردهای 
شهری، مشکلات فراوانی برای ساکنان به وجود آورده است. وی تصریح کرد: 

بسیاری از این سکونتگاه ها، سال هاست که محل زندگی خانواده ها شده اند، 
اما همچنان با کمبودهای جدی در زمینه خدمات شــهری روبه رو هستند. 
به ویژه در زمینه دسترسی به منابع اولیه همچون آب، برق و گاز، این مناطق 
با کمبودهای شدید مواجه  بوده که زندگی روزمره مردم را به چالش کشیده 
است. علاوه بر این، زیرساخت های حمل ونقل نیز اغلب در این مناطق ضعیف 

است که مشکلات بیشتری را برای ساکنان به وجود می آورد.
به گفته ایلاتی، گسترش سکونتگاه های غیررسمی ناشی از عواملی همچون 
رشد سریع جمعیت در کلان شهرها و ناتوانی در برنامه ریزی مناسب شهری 
برای تأمین مسکن مورد نیاز است. وی تأکید کرد: هزینه های بالای اجاره و 
زندگی در داخل شهرها باعث شده است که بسیاری از مردم، به ویژه اقشار 
کم درآمد، به مناطق حاشیه ای مهاجرت کنند و در این مناطق دست به ساخت 
و سازهایی غیررسمی بزنند که نهایتاً به شکل گیری سکونتگاه های غیررسمی 
می انجامد. این روند با مشکلات دیگری همچون فساد، زمین خواری و تغییر 
کاربری غیرمجاز نیز همراه است. در بسیاری از موارد، سودجویان با تفکیک 
غیرقانونی زمین های دولتی یا کشــاورزی و فروش آن ها، به مشکلات این 

مناطق دامن می زنند.
کارشناس سیاست گذاری مســکن در ادامه به این نکته اشاره کرد که طبق 
قوانین موجود، شهرداری ها و نهادهای مرتبط مانند وزارت راه و شهرسازی 
موظف به برخورد با این ساخت و سازهای غیرمجاز هستند. اما سوال اصلی 
اینجاســت که آیا باید تنها به تخریب این ساخت وســازها پرداخت یا باید 

رویکردی جامع تر و بلندمدت در نظر گرفته شــود که به جای حل موقتی 
مشکل، ریشه های آن را مورد بررسی قرار دهد؟ ایلاتی تأکید کرد که برخورد 
صرفاً قانونی ممکن است مشکلات این مناطق را به طور کامل حل نکند، بلکه 
باید علل ساخت این سکونتگاه ها، نظیر مسائل اقتصادی و اجتماعی، به طور 

دقیق بررسی و برای آن ها راهکارهایی پایدار طراحی شود.
در این راستا، علاوه بر برخورد با تخلفات ساخت وساز، باید برنامه ریزی های 
شهری مناسب، توسعه زیرســاخت ها و حمایت از اقشــار کم درآمد برای 
دسترسی به مسکن باکیفیت در دستور کار قرار گیرد. این رویکرد می تواند 
به کاهش فشارها بر روی مناطق حاشــیه ای کمک کرده و کیفیت زندگی 
ساکنان این سکونتگاه ها را ارتقا بخشد. نیمه آبان ماه امسال مدیرعامل سابق 
شرکت بازآفرینی شهری  ایران با بیان این که محدوده های بازآفرینی شهری 
شامل بافت های فرسوده، بافت های تاریخی و سکونتگاه های غیررسمی است، 
گفته بود: در سیاست های کلی نظام در مسکن و شهرسازی تأکید ویژه ای 
به ساماندهی حاشیه نشینی و بافت های فرسوده شــده است. این تأکید با 
استفاده از روش های کارآمد مدنظر بوده است؛ به طوری که در زمان کوتاه تر، 
هزینه کمتر و کیفیت بالاتر بتوان برنامه ها را اجرا کرد. محمد آئینی با اشاره به 
مداخله مستقیم دولت، شهرداری و بخش خصوصی توانمند در بخش احیای 
بافت های فرسوده، ناکارآمد و تاریخی، افزود:  به این جمع بندی رسیده ایم که 
مداخله مستقیم در این فرآیند ممنوع است. درست این است که دولت نقش 

تسهیل گری و حامی در بافت های هدف بازآفرینی را داشته باشد.

ترسیمتجارتیکمیلیارددلاریایرانوقطردرآمد۱۰۰۰میلیاردتومانیازعوارضآزادراهها

بحرانساختوسازدرسکونتگاههایغیررسمی

گروه اقتصاد ایران وجهان
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مدیر عامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور اظهار 
کرد: وارداتی که انجام شد بر قیمت گوشت در بازار 
تأثیر نگذاشته و نظارت درســتی هم بر آن صورت 
نگرفته است که به دســت مصرف کننده برسد. به 
گزارش ایســنا، احمد مقدســی _ رئیس انجمن 
دامداران ایران _ در برنامه میز اقتصاد درباره افزاش 
قیمت گوشت قرمز اظهار کرد: اینکه گفته می شود 
ما گران فروشــی می کنیم آیا می دانید قیمت تمام 
شده گوشت زنده برای دام ما چقدر تمام می شود؟ 
دولت جو و ذرت وســویا را با قیمــت ارز ترجیحی 
۲۸.۵۰۰ تومانی به ما می دهد که ۲۰ درصد بیشتر در 
قیمت گوشت تاثیر ندارد ۸۰ درصد آن را از بازار آزاد 

خریداری می کنیم.
وی افزود: یونجه را که ســال گذشــته کیلویی ۷ 
هزارتومان بود و امروز کیلویی ۱۹ هزارتومان است 
دامدار چگونه باید خریداری کند؟ ذرت و علوفه ای 
که ۵۰ درصد غذای گاو است و سال گذشته کیلویی 
۲۴۰۰ تومان بود و امســال به ۴۶۰۰ تومان رسیده 

دامدار چگونه خریداری کند؟
مقدسی مطرح کرد: اگر نگاه بدنه دولت به تولید بود 
می توانست به تولیدکننده کمک کند. وزارت جهاد 
کشــاورزی معاونت تخصصی امــور دام دارد. ۲۱۷ 
هزارتومان قیمت گوساله نر است و تولیدکننده ۳۲ 
هزارتومان ضرر می کند. وی ادامــه داد: کالایی در 
حال واردات است که دولت بالغ بر ۲۰۰ درصد برای 
آن یارانه پرداخت می کند. کدام تولیدکننده می تواند 

دوام آورد که کالایی با ۲۰۰ درصد یارانه وارد شود؟
رئیس انجمن دامداران ایران تاکید کرد: بدنه دولت 
باید حامی تولیدکننده باشد.متأســفانه، به حدی 
واردات بیش از انــدازه و بی موقع صورت گرفته که 
تولید داخل را نابود کرده است در حالی که بیش از 
۱۱۰ هزار رأس گوساله آماده کشتار در کشور وجود 
دارد که بازاری برای عرضه آن وجود ندارد. او مطرح 
کرد: ما باید در ۶ ماه اول ســال، حدود ۳۲ هزار تن 
گوشــت وارد می کردیم در صورتی که ۴۵ هزار تن 
صورت گرفته است و ۱۲ هزار و ۷۰۰ تن گوشت بیش 
از نیاز وارد شده و اثرش آسیب به تولیدکننده است 

و ما نیاز نداریم.
رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی گاوداران عنوان 
کرد: در ۶ ماه ابتدای امســال، بیــش از ۷۰۰-۶۰۰ 
میلیون دلار گوشت وارد کشور شده است و اختلاف 

این نرخ ارز حدود ۴۰ هزار تومان است که دولت یارانه 
پرداخت می کند. یعنی پولی که ازبین رفته است؛ تا 
جایی که نه تنها مصرف کننده گوشت ارزان خریداری 
نکرده بلکه به تولیدکننده هم آسیب وارد شده است.

اگر ۴۰ هزار تومان را در ۷۰۰ میلیون دلار ضرب کنیم 
حدود ۲۸ هزار میلیارد تومان است و اگر دولت، این 
پول را در اختیار وزارت جهاد کشاورزی قرار می داد 
و از طریق بانک کشــاورزی در قالب تســهیلات به 
تولیدکنندگان ما پرداخت می کرد در سال، نه تنها 
اصل پول برمی گشت بلکه بانک کشاورزی می توانست 
بهره آن را دریافت کند و این پــول به خزانه دولت 
برمی گشت و نیاز گوشت کشــور تأمین می شد و از 
واردکننده به صادرکننده تبدیل می شدیم. متأسفانه، 
آقایان نمی خواهند و با هر اتفاقی که می افتد اقدام به 

واردات می کنند.
او ادامه داد: الان قیمت تمام شــده گوشت گوساله 
زنده کیلویی ۲۱۷ هزار و ۶۰۰ تومان است و در بازار، 
بیش از ۱۷۵ هزار تومان نمی خرند و بیشتر از ۳۲ هزار 
تومان ضرر تولیدکننده ماست. باید گپ بین تولید تا 
مصرف را با عرضه مستقیم گوشت با همکاری دولت 
ازبین ببریم. اما باید بگویم که گوساله را از ما گرفتند 
و قرار بود ۴۸ ساعته پول را به ما بدهند ولی این کار 
را انجام ندادند و به تمام تولیدکنندگان آسیب وارد 
کردند. داریوش یوسفی، معاون نظارت مرکز بازرگانی 
و تنظیم بازار وزارت جهاد کشاورزی نیز در این برنامه 
اظهار کرد: حدود دو سه ماه است که می گویند تولید 
افزایش یافته و آماده است قبلا که اینگونه نمی گفتند. 
می گفتند اصلا وارد نکنید اما اگر همین ۱۰ درصد را 
نیز وارد نمی کردیم قیمت گوشت گوسفندی به یک 

میلیون تومان می رسید.
وی افزود: در ســال جــاری قیمت گوشــت گرم 
گوسفندی به تثبیت رسیده و کاهش نیز داشته است. 
گوشت مخلوط تنظیم بازاری الان ۳۰۰ هزارتومان  
عرضه می کردیم و این درحالیست که در بازار قیمت 
۴۰۰ هزارتومان اســت. فاصله به ۱۰۰ هزارتومان 
رسیده و این در حالیست که فاصله به ۲۰۰ هزارتومان 

نیز رسیده بود.
یوسفی ادامه داد: وضعیت گوشت گوسفندی خیلی 
بدتر بود و فاصله تا ۳۰۰ هزارتومان بود که کمتر نیز 
می شود به شرطی که دوستان به وظایف خود عمل 

کنند و ما نیز آمادگی کامل را داریم.

براساس داده های بیمه مرکزی، در هفت ماهه نخست 
امسال، هزینه بیمه درمان ۸۹ درصد نسبت به مدت 
مشابه در سال گذشته رشــد کرده و ۹۳ درصد از کل 
موارد خســارت پرداختی بازار بیمه بــه بیمه درمان 

اختصاص دارد.
به گزارش ایسنا، بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران 

اخیرا آمار هفت ماهه نخســت صنعت بیمه در سال 
۱۴۰۳ را منتشر کرده که بر اساس آن بیش از ۴۵.۳ 
میلیون فقره بیمه نامه به ارزش ۲۵۱.۳ هزار میلیارد 
تومان صادر شده که رشد ۵۷.۷ درصدی در حق بیمه 
تولیدی و ۱۷.۱ درصدی در تعداد خسارات پرداختی 

طی این بازه زمانی را نشان می دهد.

براساس داده های بیمه مرکزی، طی هفت ماهه نخت 
امسال، در میان رشته های بیمه ای، بالاترین حق بیمه 
تولیدی به بیمه درمان با ۴۲.۳ درصد اختصاص یافته 
است. به عبارت دیگر، ۴۲.۳ درصد از کل هزینه بیمه 
نامه های بازار بیمه از ابتدای سال جاری تا پایان مهر ماه 

برای خرید بیمه درمان هزینه شده است.

معــاون برنامه ریــزی و امور اقتصــادی وزارت 
جهاد کشاورزی گفت: برنامه ریزی وزارت جهاد 
کشاورزی بر این است که تا سه سال آینده کشور 
در تامین برنج خودکفا شود. به همین منظور با 
ستاد اجرایی فرمان امام توافقی صورت گرفته تا 
با پشتیبانی های فنی از کشاورزان در چهار سال 

آینده این امر محقق شود.
اکبر فتحی، سرپرســت معاونــت برنامه ریزی و 
امور اقتصــادی وزارت جهاد کشــاورزی از عزم 
وزارتخانه بر خودکفا ســاختن کشور در تامین 
برنج خبر داد و گفت: براســاس اعــلام معاونت 
زراعت وزارت جهاد کشاورزی تولید برنج کشور 
ســالانه ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار تن است و از آنجا 
که سرانه مصرف ۳۶ کیلوگرم است، با احتساب 
جمعیت ۹۰ میلیون نفری بــه اضافه ۲۰۰هزار 
تن ذخایر استراتژیک نیاز کشور به برنج سالانه 
حدود ۳ میلیون و ۴۰۰ هزار تن برآورد می شود با 
این تفاسیر تولید داخل باید حدود ۸۰۰ هزار تن 
بیشتر از میزان کنونی باشد تا خودکفایی حاصل 
شود و برنامه ریزی وزارت جهاد کشاورزی بر این 
 است که تا سه ســال آینده کشور در تامین برنج 

خودکفا شود.

وی افــزود: راهــکار موردنظــر وزارتخانه برای 
دستیابی این دســتاورد افزایش تولید کشور در 
واحد سطح است و تحقق این امر در صورتی که 
روش های علمی جدید و دانش روز در کشت به 
کار گرفته شود، شدنی اســت و اراده وزارتخانه 
بر این امر قرار گرفته اســت، بــه همین منظور 
وزارت جهاد کشاورزی با ســتاد اجرایی فرمان 
امام )ره( توافقی صورت داده تا با پشتیبانی های 
 فنــی از کشــاورزان در چهار ســال آینده این

 امر محقق شود.
فتحــی در پاســخ بــه اینکــه در صــورت 
خودکفایــی دیگــر در کشــور برنــج خارجی 
مصرف نخواهد شــد، اظهار کــرد: خودکفایی 
 به این معنا نیســت کــه دولت به فکر اقشــار 
کم درآمد نیســت و از آنجا که قیمت تمام شده 
برنــج داخلی گران اســت برای تامیــن ذخایر 
اســتراتژیک و بــرای اینکــه قشــر کم درآمد 
از مصــرف برنج محــروم نمانــد واردات حتی 
 پــس از خودکفایــی به میــزان جزئــی ادامه 

خواهد داشت.
وی یادآور شد: فعلا واردات برنج برای ایجاد تعادل 
میان عرضه و تقاضا و تامین نیاز اقشار کم درآمد 

برقرار است و از ابتدای ماه جاری نیز ممنوعیت 
آن برطرف شــده و بیشــتر برنج های خارجی 
همچنان از سه مبدا پاکســتان، هند و تایلند به 

ایران وارد می شود.
دبیر ستاد هماهنگی امنیت غذایی کشور تصریح 
کرد: به واردات برنج همچنان ارز ۲۸۵۰۰ تومانی 
تعلق می گیــرد و به مردم اطمینــان می دهیم 
تا پایان ســال جاری مشــکلی از نظر تامین ارز 
ترجیحی برای واردات کالاهای اساســی وجود 
ندارد و دولــت مقرر کرده تا پایان امســال همه 
کالاهایی کــه بــه واردات آنهــا ارز ترجیحی 
 تخصیص پیــدا می کرد مشــمول دریافت این

 ارز باشند.
فتحی در پاسخ به پرسشی درباره آخرین وضعیت 
واردات گوشت گرم تنظیم بازاری گفت: تامین 
ارز ترجیحی برای واردات گوشت گرم گوسفندی 
 هم مانند برنج قطعی اســت، در مورد گوشــت
 گوساله نیاز به واردات نیست چون دامداری های 
کشور در شــرایط باثباتی قرار دارند، همچنین 
مشــکلاتی کــه اخیــرا در واردات گوشــت 
 گوســفندی به وجود آمــده بود نیــز برطرف 

شده است.

رییس موسسه آموزش و ترویج کشاورزی به مناسبت روز جهانی خاک 
از اهمیت خاک به عنوان بستری حیاتی برای کشاورزی نسل های آینده 
یاد کرد و خواستار اقدامات عملی برای حفاظت و مدیریت این منبع 
ارزشمند شــد.به گزارش مهر، محمدمهدی قاسمی، رئیس مؤسسه 
آموزش و ترویج کشاورزی در مراسم هشتمین کاروان ترویج بهره وری 
ویژه الگوی کشــت ملی که همزمان در ۳۱ استان کشور و۴۹۳ نقطه 

برگزار شد، از خاک به عنوان ثروتی بین نسلی یاد کرد.

عدم اجــرای صحیــح ماده 
۴۱ قانــون کار باعث تعیین 
دســتمزد غیرمنطقی طی 
سال های اخیر برای کارگران 
شده است و به همان نسبت به 
دلیل عقب ماندگی مزدی، کارگران همواره مشکلاتی 
معیشتی دارند. به گزارش تسنیم،  در ماده ۴۱ قانون کار 
تصریح شده، »حقوق، دستمزد، مزایا و عیدی کارگران 
باید بر اساس نرخ تورم واقعی در کشور محاسبه شود.« 
این قانون درباره پرداخت حداقل مزد از سوی کارفرما، 
فارغ از نرخ تورم، توصیه های دیگری هم دارد. طبق این 
ماده، مزد کارگران باید بر اساس مشخصات جسمی و 

روحی کارگران و ویژگی های کار پرداخت شود.
اما یکی از ایرادهای اصلــی این ماده قانونی عدم اجرای 
صحیح قانون است. ســمیه گلپور, رئیس کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگران با اشــاره بــه طرح اصلاح 
ماده ۴۱ برای تعیین مزد کارگران به اندازه تورم گفت: 
اصلاح این طرح پیامدهای مثبتی مانند افزایش قدرت 
خرید کارگران,کاهش فقر و نابرابری اقتصادی و افزایش 

بهره وری و انگیزه کاری به دنبال دارد.
حدود ۴ ماه تا پایان سال باقی مانده است و گلایه اصلی 
کارگران بحث دستمزد و درآمد آنها است. در سال های 
گذشته حدوداً از آذر ماه بحث های تشکیل کمیته مزد به 
منظور تعیین سبد معیشت کارگران که زمینه ساز ورود 
به بحث تعیین مزد بود شنیده می شد، اما سال گذشته 
خبری از برگزاری جلسات کمیته مزد نبود و به همین 
دلیل مسیر تعیین دستمزد ۱۴۰۳ با چالش هایی همراه 
شد. در ماه های پایانی ســال گذشته چندین بار بحث 
اصلاح ماده ۴۱ و تغییر فرآیند تعیین مزد مطرح شد اما تا 
کنون به مرحله اجرایی نرسیده است. یکی از موارد مهم 

بحث اصلاح ماده ۴۱ در مجلس شورای اسلامی است.
شــهریور ماه ۱۴۰۳ میثم ظهوریان, عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی درباره آخرین وضعیت 
بررســی طرح اصلاح ماده ۴۱قانــون کار در مجلس 
شورای اسلامی، گفت: بنده این طرح را به صورت یک 

فوریتی ثبت کردم که ۲۵ نماینــده آن را امضا کردند. 
در ادامه هیئت رئیسه مجلس این طرح را برای بررسی 
به کمیســیون تخصصی این موضوع یعنی کمیسیون 
اجتماعی مجلس ارجاع داد. هنوز طــرح اصلاح ماده 
۴۱ قانون کار در کمیسیون اجتماعی مجلس بررسی 
نشده و بعد از اتمام بررسی در این کمیسیون، در نوبت 
بررسی در صحن مجلس قرار می گیرد با توجه به اهمیت 
این طرح پیش بینی می شد, بسیار زودتر از این زمان ها 
طرح بررسی شود اما طبق اظهاراتی که چند وقت گذشته 
ظهوریان بیان کرده است طرح در هیأت رئیسه مجلس 
است. کارشناس حوزه کار معتقد هستند با اصلاح این 

طرح فرآیند دستمزد کارگران آسان تر انجام می شود.
ناصرچمنی, فعال کارگری با اشاره به اینکه تصویب طرح 
اصلاح ماده ۴۱ قانون کار در مجلس شــورای اسلامی 
می تواند برای واقعی شدن دستمزد کارگران کمک کننده 
باشــد، گفت: در صورتی که این طرح تصویب شــود, 
جلسات شــورای عالی کار راحت تر خواهد شد. مطابق 
آخرین اخبار این طرح در هیأت رئیسه مجلس بود و قرار 
بود بعد از اعلام وصول توسط هیئت رئیسه، برای بررسی 

به کمیسیون تخصصی آن ارجاع شود.
میثم ظهوریان, عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در 
گفت وگوی اخیر خود با خانه ملت بیان کرده است:این 
طرح در سامانه قانونگذاری مجلس ثبت شده و با پیگیری 
انجام شده قرار است در هفته جاری اعلام وصول شود و 

با اولویت در دستور کار کمیسیون اجتماعی قرار گیرد.
ظهوریان گفت: در مورد روند بررســی اصلاح ماده ۴۱ 
قانون کار و افزایش حقــوق کارگر در مجلس گفت: دو 
ماه و نیم از ثبت این طرح در سامانه قانونگذاری مجلس 
می گذرد، با پیگیری انجام شده بناست تا در هفته جاری 
اعلام وصول شود و با اولویت در دستور کار کمیسیون 
اجتماعی قرار گیرد. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: در متن فعلی قانون آمده است 
که نرخ افزایش حقوق باید با توجه به نرخ تورم انجام شود 
و این برداشت که صرف »توجه« دلیل نمی شود حتما به 
میزان تورم افزایش حقوق صورت گیرد و عملًا به دلیل 
همین تفسیرهای ناصواب موجب شــده تا این ماده از 
قانون اجرایی نشود. وی در راستای تلاش برای رفع ابهام 

مذکور در ماده ۴۱ نیز بیان داشت: در اصلاح طرح مذکور 
عبارت »با توجه« را حذف و گفته شده »حداقل به میزان 
تورم« افزایش حقوق انجام شد؛ اگر این طرح در مجلس 
تصویب شود شورای عالی کار نیز ملزم است حداقلی از 
کف افزایش را رعایت کند و از آنجایی که مصوب شورای 
عالی کار مبنای حقوق بازنشستگان هم قرار می گیرد، 

برای بازنشستگان نیز این نرخ تورم اعمال خواهد شد.
نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی 
در مورد ابزار نظارتی مجلس در این راستا افزود: مجلس 
مبتنی بر متن قانون می تواند از دســتگاه های مربوطه 
مطالبه موثرتری داشته باشد؛ البته مجلس فارغ از نقش 
نظارتی خود می تواند گام نخســت را بردارد و در لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ قاعده افزایش تورمــی را هم برای افراد 
تحت پوشش خدمات کشوری و هم قانون کار لحاظ کند.
ظهوریان در مورد پیامد اخراج کارگران در پی افزایش 
نرخ حقوق و دستمزد نیز گفت: افزایش »به میزان تورم« 
به معنای افزایش واقعی نیست بلکه عدد اسمی تغییر 
می کند و تنها حفظ قدرت خریــد کارگران هدف قرار 
گرفته است؛ اگر اقتصاد را یک کیک در نظر بگیریم، گفته 
شده صرفا سهم کارگر در این کیک حفظ شود که برای 
حفظ این عدد باید عدد رشد  اقتصادی هم به رشد تورم 
اضافه شود که در اینجا واژه »حداقل« استفاده شده است.
وی ادامه داد: وقتی گفته می شود تورم ۴۰ درصد رشد 
پیدا می کند، همه نهاده ها، هزینه ها و حتی کارگر نیز به 
طور متوسط مشمول این رشد می شوند و نباید کارگر را 
از این چرخه مستثنی کرد چرا که بعضا کارگر از سایر 
عوامل تولید نیز موثرتر اســت. این نماینــده مردم در 
مجلس دوازدهم اضافه کرد: بر اساس تجربه سال ۱۴۰۱ 
که افزایش ۵۷ درصدی حداقل حقوق اتفاق افتاد نه تنها 
موج بیکاری کارگران رخ نداد، بلکه میزان بیمه شدگان 
اجباری تأمین اجتماعی به میزان ۶ درصد افزایش یافت 
که نشان  داد این گذاره ها خیلی محکم برآورد نمی شود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در مورد 
پیش بینی افزایش حقوق و دســتمزد کارگران در لایحه 
بودجه دولت نیز بیان داشت: مجلس مصوبه اولیه در مورد 
افراد حقوق بگیر در بودجه را در اختیار دارد؛ اینکه نمایندگان 
طبقات کارگر ورود کرده و شــورای عالی کار از حالت سه 

جانبه گرایی خارج شود مطلوب است؛ البته جایگاه مجلس 
قاعده  گذاری و تنظیم گری است و نباید انتظار داشت افزایش 
نرخ عینی در مجلس اتفاق بیفتد بنابراین مجلس می تواند 
قاعده و ضابطه میزان افزایش حداقل را مشخص کند و در 

ذیل آن شورای عالی کار تصمیم گیری کند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

کارگران از چرخه تورم مستثنی شوند

اصلاح فرآیند تعیین دستمزد
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رئیس اداره اجرای اسناد رسمی 

بازنگری در مزد کارگری
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی

با توجه به شرایط اقتصادی سختی که در حال حاضر 
برای جامعه کارگری و بازنشستگی وجود دارد دولت 
چهاردهم باید حتما یک رویکرد جدی و کاملا جهت 
دار را در خصوص مطالبات و مزد کارگران جدی بگیرد و 
اجازه دهد که مشکلات عمده آنها که یکی از آنها همین 
دستمزد است به سرعت در جلسات مطرح شود و مورد 
بازنگری قرار گیرد. یا خود دستمزد دچار تغییر اساسی 
شود و یا اینکه مزایای جدی برای این بخش تعریف شود.
متاسفانه دولتها توجهی به نیروی کار و بازنشستگان 
ندارند. شرایط کشور اصلا شرایط خوبی نیست و پیش 
بینی ها برای امسال هم اصلا جالب نیست، چرا که 
افزایش قیمت ها را داریم و هم خود دولت با کسری 

بودجه ای که دارد می تواند تورم را افزایش دهد.
برای تعیین واقعی دستمزد قبل از بازنگری قوانین، 
نیازمند تعیین دقیق شــاخصه هایی مثل خط فقر، 
نرخ تورم و سبد معیشت هســتیم. طرح اصلاح ماده 
۴۱ قانون کار در راستای تقویت معیشت و واقعی شدن 
دســتمزد کارگران مثبت ارزیابی می کنم اما تغییر و 
بازنگری قوانین برای امسال را بعید می دانم زیرا مجلس 
و دولت گرفتار موضوعات بسیاری هستند و درگیری 
زیادی دارند بنابراین نباید انتظار داشته باشیم که تا 
پایان ســال اصلاح طرح اتفاق بیفتد. مساله بعد این 
اســت که قبل از اینکه بخواهیم بازنگری در قوانین 
داشته باشیم باید شاخصه ها را دقیق و شفاف کنیم. 
سالهاســت که روی تعریف خط فقر در کشور تاکید 
داریم و این یک شاخص است.  اگر ما شاخص هایمان 
را دقیق تعریف کنیم، به بسیاری از تصمیمات کمک 
می کند؛ بنابراین قبــل از اینکه بخواهیم کمک های 
جانبی را برای گروه های ضعیف و دهک های کم درآمد 
و بازنشستگان و کارگران درنظر بگیریم، سازمان های 
مسئول باید کمک کنند شاخص هایی مثل خط فقر و 
تورم و سبد معیشت در کشور به صورت دقیق تعریف 
شــود. در غیر این صورت اگر تفاهم لازم روی رعایت 
شاخص ها و مبناها نداشته باشیم، تصمیمات اشتباهی 

گرفته می شود که موثر نخواهد بود.
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یک رشت استان گیلان به مساحت هفتاد و هفت دسیمتر مربع و پنج دسیمتر مربع )۷۷,۰۵ متر مربع( واقع در سمت جنوبی طبقه دوم که )۱/۰۵( یک متر و پنج دسیمتر مربع آن تراس مسقف 
است. در قبال مبالغ مورد رهن مجموعا ۹/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال به انضمام خسارت تاخیر در رهن بانک تجارت گیلان قرار داده اند که حسب تقاضای بستانکار و متعاقب وصول اجرائیه از دفترخانه 
تنظیم کننده ی سند به این اداره پرونده در این اداره به کلاسه فوق تشکیل گردید و پس از ابلاغ اجرائیه به مدیونین در تاریخ ۱۴۰۳/۰۱/۱۹ از طریق سامانه ثنا و پس از استعلام وضعیت ثبتی و 
بازداشتی پلاک ثبتی حسب تقاضای بستانکار، ششدانگ پلاک فوق برابر گزارش مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۱۲ کارشناس رسمی دادگستری بدوی به مبلغ ۲۲/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ) بیست و دو میلیارد( 
ریال ارزیابی و پس از ابلاغ مراتب ارزیابی بدوی به طرفین در تاریخ ۱۴۰۳/۰۳/۱۹ از طریق ثنا ، ارزیابی قطعیت یافت که حدود و مشخصات و توصیف اجمالی به شرح زیر بیان می گردد: وضعیت 
ثبتی: مشخصات ملک: سند مالکیت ششدانگ یک قطعه آپارتمان نوع ملک طلق با کاربری به پلاک ثبتی ۱۴۶۹ فرعی از ۲۱ اصلی ، مفروز و مجزا شده از ۱۴۵۴ فرعی از اصلی مذکور ، قطعه ۶ در 
طبقه ۲ و واقع در بخش ۱۱ ناحیه ۵۵ حوزه ثبت ملک ناحیه یک رشت استان گیلان به مساحت ۷۷,۰۵ متر مربع متن ملک آپارتمان قطعه ششم تفکیکی مفروز و مجزی شده از شماره ۱۴۵۴ 
فرعی از ۲۱ اصلی ، به مساحت )۰۵ / ۷۷( هفتاد و هفت متر و پنج دسیمتر مربع، واقع در سمت جنوبی طبقه دوم که )۱/۰۵( یک متر و پنج دسیمتر مربع آن تراس مسقف است . به حدود شمالا 
در شش قسمت که قسمت دوم آن شرقی ، قسمت چهارم آن غربی ، است . اول دیواریست مشترک بطول )۵/۳۳( پنج متر و سی و سه سانتیمتر به آپارتمان قطعه ۴ دوم دیواریست بطول )۱/۴۳ 
( یک متر و چهل و سه سانتیمتر به راه پله مشاعی سوم درب و دیوار است بطول )۱/۱۲ ( یک متر و دوازده سانتیمتر به راه پله مشاعی چهارم دیواریست بطول )۵۶ / ۰ ( پنجاه و شش سانتیمتر به 
راه پله مشاعی پنجم دیواریست بطول )۳/۷۷ ( سه متر و هفتاد و هفت سانتیمتر به راه پله مشاعی ششم دیواریست بطول )۱/۰۴( یک متر و چهار سانتیمتر به فضای حیاط مشاعی شرقا دیوار و 
پنجره و لیه بالکن بطول )۷/۰۹( هفت متر و نه سانتیمتر به فضای حیاط مشاعی جنوبا دیواریست بطول )۹/۹۲( نه متر و نود و دو سانتیمتر به درز انقطاع جنوبی متصل به فضای قطعه ۵ تفکیکی 
غربا در دو قسمت اول دیواریست بطول )۰/۱۳ ( سیزده سانتیمتر به فضای قطعه ۵ تفکیکی دوم دیوار و پنجره است بطول )۷/۶۹( هفت متر و شصت و نه سانتیمتر به فضای کوچه مشخصات 
منضمات ملک :انباری قطعه ۲ به مساحت ۴,۸۷ به حدود اربعه شمالا دیواریست بطول )۶۰ / ۱ ( یک متر و شصت سانتیمتر به درز انقطاع شرقا: دیواریست مشترک بطول )۹۷/ ۲ ( دو متر و نود و 
هفت سانتیمتر به انباری قطعه ۳ جنوبا درب و دیوار است بطول )۱/۶۰( یک متر و شصت سانتیمتر به پیلوت مشاعی غربا دیواریست مشترک بطول )۳/۱۲( سه متر و دوازده سانتیمتر به انباری 
قطعه ۱ پارکینگ قطعه ۵ به مساحت ۱۲.۵ واقع در طبقه ۰ به حدود اربعه شمالا خط فرضی به محوطه مشاعی است بطول )۵/۰۰( پنج متر شرقا خط فرضی به محوطه مشاعی است بطول )۲/۵۰ 
( دو متر و پنجاه سانتیمتر به پارکینگ قطعه ۴ جنوبا خط فرضی به محوطه مشاعی است بطول )۵/۰۰( پنج متر غربا خط فرضی به محوطه مشاعی است بطول )۲/۵۰( دو متر و پنجاه سانتیمتر 
مشخصات: مالکیت فروزان / جانی فرزند تراب شماره شناسنامه ۱۶۸ تاریخ تولد ۱۳۶۵/۶/۲۹ صادره از رشت دارای شماره ملی ۲۵۹۶۰۴۷۳۱۴ با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ 
عرصه و اعیان با شماره مستند مالکیت ۱۰۷۵۷ تاریخ ۱۳۹۶/۰۳/۱۶ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۲۴۹ شهر لولمان استان گیلان موضوع سند مالکیت المثنی بشماره چاپی ۲۳۱۲۶۶ سری الف 
سال ۰۰ با شماره دفتر الکترونیکی ۱۴۰۰۲۰۳۱۸۰۰۱۰۰۶۰۳۴ ثبت گردیده است محدودیت: محدودیت دفتر املاک: رهنی شماره ۲۳۶۵۴ و شماره سیستمی ۱۴۰۰۲۱۲۱۸۰۰۱۰۰۲۱۰۹ 
مورخ ۱۴۰۰/۹/۲۷ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۲۷۱ شهر رشت استان گیلان که بنفع بانک تجارت به مبلغ ۵,۲۸۸,۰۰۰,۰۰۰ ریال به مدت ۳۶ ماه ثبت شده. مازاد دارد رهنی شماره ۲۳۶۵۵ 
و شماره سیستمی ۱۴۰۰۲۱۲۱۸۰۰۱۰۰۲۱۱۰ مورخ ۱۴۰۰/۹/۲۷ دفترخانه اسناد رسمی شماره ۲۷۱ شهر رشت استان گیلان که بنفع بانک تجارت به مبلغ ۴,۲۱۲,۰۰۰,۰۰۰ ریال به 
مدت ۳۶ ماه ثبت شده. نشانی ملک توصیف اجمالی و وضعیت تصرفی: حسب گزارش کارشناس رسمی دادگستری ملک واقع در لشت نشا خیابان میرهاشمی کوچه فرهنگ بن بست اول 
ساختمان ماهک می باشد. ملک مورد تعرفه بر اساس سند مالکیت شش دانگ عرصه اعیان یک دستگاه اپارتمان با وضعیت خاص طلق با کاربری مسکونی با مساحت ۷۷/۰۵ متر مربع واقع در 
سمت جنوبی طبقه دوم ساختمان دو طبقه روی همکف ساختمان شش واحدی با نمای خارجی اصلی سنگ دارای هال و دو اتاق خواب با کف سرامیک و پوشش کاغذ دیواری و دیوار و سقف 
گچ و یک اتاق خواب با کمد دیواری و آشپزخانه اوپن با کف سرامیک و دیوار کاشی و سقف گچ و سرویس بهداشتی کاشی کاری شده و پنجره ها الومینیوم دو جداره با نضمام پارکینگ قطعه 
۵ تفکیکی به مساحت ۱۲/۵۰ متر مربع واقع در همکف و انباری قطعه ۲ تفکیکی به مساحت ۴/۸۷ متر مربع واقع در همکف و فاقد آسانسور و دارای امتیازات آب و برق و گاز و سیستم گرمایش 
پکیج و رادیاتور و سرمایش کولر اسپیلت و قدمت حدود ده سال است همچنین طبق تایید و اعلام مامور اجرا در روز بازدید ملک در اختیار و تصرف مالک قرار داشت. مزایده پلاک ثبتی :مزایده 
ششدانگ پلاک ثبتی فوق با مشخصات فوق الذکر از مبلغ پایه ۲۲/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ) بیست و دو میلیارد( ریال شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته خواهد شد مزایده از ساعت ۹ 
صبح الی ۱۲ ظهر روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۹/۲۱ در اداره اجرای اسناد رسمی رشت واقع در رشت - میدان دکتر حشمت انجام میپذیرد؛ طالبین میتوانند در روز و ساعت مقرر جهت خرید 
و شرکت در جلسه مزایده حضور به هم رسانند؛ لازم به ذکر است پرداخت کلیه بدهیهای مربوط به آب برق گاز اعم از حق انشعاب و یا حق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای آنها 
باشد و نیز بدهیهای مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد، وجوه پرداختی 
بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد و نیم عشر و حق مزایده نقداً از برنده مزایده وصول می گردد. ضمناً چنانچه روز مزایده تعطیل رسمی گردد مزایده روز اداری 
بعد از تعطیلی در همان ساعت و مکان مقرر برگزار خواهد شد. مزایده نقدی و حضوری و در یک نوبت انجام میگردد. شرکت در مزایده) برای تمامی شرکت کنندگان در مزایده که قصد رقابت 
دارند بلا استثناء ؛ وفق ماده ۱۳۶ آیین نامه اجرا و در اجرای بخشنامه ۱۴۰۰/۱۷۸۷۱۵ – ۱۴۰۰/۱۰/۱ مدیر کل محترم دفتر نظارت بر اجرای اسناد رسمی( منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ 
پایه کارشناسی به حساب سپرده ثبت و حضور خریدار در جلسه مزایده است؛ برنده مزایده مکلف است ما به التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع 
نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد و در اینصورت عملیات فروش از درجه 

اعتبار ساقط و مزایده تجدید میگردد. ضمنا حسب اعلام بستانکار مورد رهن فاقد بیمه می باشد.تاریخ انتشار : ۱۴۰۳/۰۹/۰۷
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی-فروزان انصاری
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فناوری و 
اطلاعات

ثبت سفارش آیفون در سامانه جامع تجارت
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به فراهم شدن سامانه جامع تجارت برای ثبت 
سفارش آیفون، گفت: بعد از اظهار اولیه آیفون های مسافری چند روز بعد در سامانه جامع 
تجارت این امکان فراهم می شود که افراد اقدام به پرداخت عوارض کنند. به گزارش ایرنا، 
»محمدعلی دهقان دهنوی« در گفت و گویی اظهار داشت: با هماهنگی های صورت گرفته 
این اجازه به گمرک داده شد که ثبت اظهار اولیه گوشی های آیفون مدل ۱۳ به بعد را آغاز 
کند؛ بنابراین افرادی که از ماه جاری )آبان( به صورت مسافری گوشی وارد کشور کردند، 
می توانند اظهار اولیه خود را به گمرک اعلام کنند. دهقان دهنوی افزود: بعد از اظهار اولیه 
در چند روز آینده در سامانه جامع تجارت این امکان برایشان ایجاد می شود که با پرداخت 
عوارض بتوانند گوشی های خود را ثبت سفارش و مورد استفاده قرار دهند. وی بیان کرد: 
موضوع ثبت سفارش گوشی های آیفون وارداتی با رویه تجاری نیز در حال بررسی است 
که طبق ضوابط مشخصی و در آینده نزدیک اعلام خواهد شد. دهقان دهنوی درباره ثبت 
سفارش گوشی های آیفونی که در گذشته به صورت مسافری وارد کشور شده اند خاطرنشان 
کرد: تعداد قابل توجهی گوش های آیفون از قبل وارد کشور شده که برای ثبت سفارش آنها 
تا چند روز آینده راهکاری ابلاغ خواهد شد. بر اساس اعلام گمرک، حقوق ورودی مربوط در 
سال جاری در خصوص گوشی های بیش از ۶۰۰ دلار مطابق ردیف ۶۰ جدول شماره ۱۶ 
قانون بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور، ۱۵ درصد در رویه تجاری و ۳۰ درصد در سایر رویه ها 
و در خصوص گوشی های ۶۰۰ دلار و پایین تر از آن مطابق مقررات مربوط در رویه تجاری 

۵ درصد و در سایر رویه ها ۶ درصد خواهد بود.

اختراع دانش بنیان دستگاه تصفیه گاز استیلن در ایران
مدیرعامل یک مجموعه دانش بنیان از موفقیت این مجموعه در ساخت دستگاه تصفیه گاز 
استیلن برای رفع نیازهای مهم آزمایشــگاه های آنالیز مواد شیمیایی خبر داد و گفت: این 
دستگاه، ثبت اختراع شده و نمونه مشابه داخلی و خارجی ندارد. به گزارش معاونت علمی، 
فناوری و دانش بنیان ریاست جمهوری، علی کشمیری مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با 
اشاره به اینکه هسته اولیه فعالیت های این شرکت حول تحقیقات استفاده از دی اکسیدکلر 
شــکل گرفته و کارکرد آن را در حوزه های مختلف را مورد بررســی قرار داده است افزود: 
فعالیت های تحقیقاتی تصفیه گاز استیلن نیز به مرحله ارائه تجاری رسیده و به صورت یک 
محصول درجه یک به بازار عرضه شده است. وی ادامه داد: در زمینه مهندسی معکوس با توجه 
به نیاز جامعه علمی، دستگاه هایدراید جنراتور اسپکترومتر جذب اتمی نیز بومی سازی شده 
و نقیصه های مدل خارجی نیز برطرف شده است. ضمن اینکه این مجموعه جهت رفع مشکل 
وابستگی در زمینه خنک کننده های آزمایشگاهی مدار بسته نیز با اتکا به تجربه و نیازسنجی به 
طراحی و ساخت سیستمی کاربردی با قیمت مناسب و کارکرد مطلوب مبادرت کرده است.

به گفته کشمیری، دستگاه اختراعی تصفیه گاز استیلن یکی از محصولاتی است که از سوی 
این شرکت در نمایشگاه ایران ساخت عرضه خواهد شد. وی در معرفی دستگاه تصفیه گاز 
استیلن توضیح داد: گاز استیلن خالص همیشه از نیازهای مهم آزمایشگاه های آنالیز مواد 
شیمیایی است و تقلب در خلوص گازهای موجود در بازار و پر کردن غیر حرفه ای کپسول ها 
اعم از عوض نکردن استون داخل کپسول بعد از هر شارژ یا چک نکردن سطح استاندارد 
استون داخل کپسول همیشه از دلایل اصلی خرابی دستگاه ها به شمار می رود که با توجه 

به هزینه های بالای تعمیرات همیشه آزمایشگاه ها را تحت فشار قرار داده  است.
این فعال فناور با بیان اینکه استیلن از مخلوط کردن آب با کاربید کلسیم تولید می شود، افزود: 
واکنش حاصل بسیار گرمازا است و باید با اضافه کردن آب اضافی سرد همراه باشد. استیلن 
effervesces و هیدروکسید کلســیم )آهک هیدراته( محصولات جانبی این فرآیند 
هستند. وی ادامه داد: پس از این مرحله خشک و خالص سازی انجام شده و به صورت ماده 
متخلخل در محلول استون در سیلندرهای استیل تحت فشار پر می شود. این فرآیند باعث 
ورود ناخالصی های فراوان به گاز می شود که موجب خوردگی و گرفتگی قطعات شده و به 
مشکلات آنالیز اضافه می شود. کشمیری همچنین گفت: گاز ناخالص نیز یکی از دلایل اصلی 
مشکلات در آنالیز است. به عنوان مثال در آنالیز آرسنیک با روش هایدراید جنراتور حتی 
بدون گاز خالص مشکل جدی در دقت وجود دارد که با دستگاه تصفیه گاز استیلن این مشکل 
برطرف می شود. وی با بیان اینکه ظرفیت تولید این شرکت بسته به نیاز مشتری است و در 
زمینه افزایش تولید محدودیتی وجود ندارد، در خصوص صادرات این محصول خاطرنشان 

کرد: فعلا برنامه ای برای صادرات نداریم و هدف ما تامین نیاز بازار داخل کشور است.
این فعال حوزه دانش بنیان با اشاره به اینکه بیش از سه هزار دستگاه جذب اتمی در داخل 
ایران وجود دارد، افزود: گاز استیلن در دستگاه های جذب اتمی کاربرد دارد و ما به طور بالقوه 
نزدیک به سه هزار مصرف کننده در داخل ایران داریم که می توانند این دستگاه را خریداری 
کنند. کشمیری با اشاره به حضور این شرکت دانش بنیان طی سه، چهار دوره نمایشگاه 
ایران ساخت، گفت: فراتر از مساله فروش، هدف ما از شــرکت در این نمایشگاه معرفی 

محصولات، آشنایی با نیاز مشتری، شبکه سازی و به هم رسانی است.

ایران در جایگاه ۷۹ جهان در »شاخص آمادگی شبکه ای 
۲۰۲۴« قرار دارد

گزارش »مجمع جهانی اقتصاد« در سال ۲۰۲۴ نشان می دهد ایران با امتیاز ۴۵.۵۱ در 
جایگاه ۷۹ جهان در »شاخص آمادگی شبکه ای« از میان ۱۳۳ کشوری قرار دارد که در این 

گزارش وضعیت آنها در شاخص یادشده بررسی و سنجیده شده است.
به گزارش ایرنا از پژوهشــگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران، شاخص آمادگی شبکه ای 
)Network Readiness Index( بــه  عنــوان یــک قطب نما بــرای دولت ها در 
مســیر تحول دیجیتال عمل می کند. این شــاخص راهنمایی بــرای تقویت آمادگی 
 دیجیتال در کشورها به شــمار می رود و به دنبال رشد اقتصادی و بهبود کیفیت زندگی 

در سطح جهانی است.
شاخص آمادگی شبکه ای کشورهای جهان را بر پایۀ چهار بعُد، ۱۲ شاخص و ۵۴ سنجه، 
جهت بررسی گرایش کشورها برای بهره برداری از فرصت های فناوری های اطلاعاتی و 
ارتباطی )فاوا(، ارزیابی و رتبه بندی می کند و در گزارش ۲۰۲۴ میلادی این شاخص ۱۳۳ 

کشور ارزیابی و رتبه بندی شده اند.
این گزارش نشان می دهد همکاری های عمومی-خصوصی دیجیتال می توانند به  عنوان 
یک محرک کلیدی در تسریع تحول دیجیتال عمل و به دولت ها و بخش خصوصی کمک 
کنند تا به  طور مؤثرتری به چالش های جدید پاسخ دهند و فرصت های نوآورانه ای را برای 
بهبود زندگی شهروندان ایجاد کنند. در این راستا، ایجاد یک زیست بوم همکاری مؤثر و 
پایدار بین بخش های عمومی و خصوصی برای بهره برداری از پتانسیل های فناوری های 

نوین و بهبود زیرساخت های دیجیتال ضروری است.
داده های این گزارش نشان می دهد در بعُد فناوری، ایران با رتبه ۵۴، به ویژه در دسترسی 
به فناوری با چالش هایی مواجه است )رتبه ۱۰۴(، اما در زمینه فناوری های آینده عملکرد 
خوبی دارد )رتبه ۲۴(. در بعُد مردم، رتبه ۴۷ نشان دهنده استفاده نسبتاً بالا از اینترنت 
و فعالیت های نوآورانه در کســب وکارها )رتبه ۱۸( است، در حالی که دولت با رتبه ۱۰۴ 
ضعف هایی در ارائه خدمات دیجیتال دارد. بعُد حاکمیت نیز با رتبه ۸۱، نشــان دهنده 
سطح معقولی از اعتماد عمومی به زیرساخت های دیجیتال است، اما در قانون گذاری با 
چالش هایی مواجه است )رتبه ۱۲۴(. در نهایت، بعُد تأثیر با رتبه ۱۲۰، نیاز به توجه بیشتر 

به اقتصاد دیجیتال و اهداف توسعه پایدار را نمایان می سازد. 
جایگاه جهانی ایران در سال های گذشته، در بعُدهای فناوری و مردم رو به رشد بوده است، 
در حالی که در بعُدهای حکمرانی و تأثیر روندی نزولی را تجربه کرده است. افزون بر گزارش 
امتیاز و رتبه کشورها در بعُدهای گوناگون، »شاخص آمادگی شبکه ای« در بر دارنده امتیاز و 
رتبه کشورها در سنجه های ریزتر نیز هست. همان گونه که گفته شد، این شاخص، روی هم، 
۵۴ سنجه گوناگون را برای ارزیابی کشورها در هم می آمیزد. بر پایه این گزارش، بهترین رتبه 
ایران در سنجه »انتشارات علمی در زمینه هوش مصنوعی« به دست آمده است. پایین ترین 
رتبه های ایران نیز در سنجه های »حفاظت قانونی از حریم خصوصی« و »آرمان پنجم: 

فرصت های اقتصادی برای زنان« است.

اخبار

بررســی ها حاکی از آن است 
در حوزه دولــت الکترونیک 
اگرچه طی سال های گذشته 
کارهای خوبی انجام شده اما با 
توجه به اینکه دریافت خدمات 
الکترونیکی و جایگزینــی آن با مراجعــه حضوری به 
دستگاه ها و سازمان ها به عنوان یکی از دغدغه های دولت 
و مردم، نیاز است وضعیت این موضوع به سرعت اصلاح 
شود. به گزارش ایسنا، اســتفاده از فناوری اطلاعات در 
بخش ها و لایه های مختلف دولت برای ارتقای ســطح 
خدمات رســانی و افزایش بهره وری را دولت الکترونیک 
می گویند که مهم ترین نتیجه آن درصورتی که به صورت 
با موفقیت انجام شود، افزایش رضایت مردم و شهروندان 

جامعه خواهد بود.
دولت الکترونیکــی به عنوان محوری حیاتــی در ارایه 
خدمات بهتر و بهبود شــفافیت به شــمار می رود اما با 
مطرح شدن بحث اجرای دولت الکترونیکی طی سال ها 
در ایران، چالش هایی مانند نبود زبان مشــترک میان 
مجری ها، فقدان منشــور پروژه، کمبود زیرساخت های 
لازم در بعضی از سازمان های همکار در مسیر تحقق این 

امر مهم قرار گرفت.
بنابراین در سال های گذشــته با توجه به شتاب گرفتن 

تحقق مســیر دولت الکترونیک پیــش نیازهایی برای 
آن ماننــد جایگزینــی رویکــرد مشــارکتی به جای 
کارفرمایــی در رابطه میان دولت بــا بخش خصوصی، 
تنظیم استانداردهای مشترک برای جمع آوری، ذخیره، 
مدیریت و به اشتراک گذاری داده های دولتی، استفاده 
از بسترهای ملی نظیر مرکز ملی تبادل اطلاعات، بلوغ 
بالای سازمانی و لزوم تغییر نگرش و اصلاح فرهنگ باز 

سازمانی مطرح شد.
با وجود آنکه طی چند ســال گذشته پیشرفت هایی در 
این زمینه حاصل شــد اما از آنجایی کــه  تحقق دولت 
الکترونیک موضوعی اســت که آحاد ملت با آن دست و 
پنجه نرم می کنند، همچنان مردم آن را به خوبی لمس 
نمی کنند، در همین راســتا برای تحقق این پروژه لازم 
است سه رکن هویت بخشی به افراد، هویت بخشی کسب 

و کار و مدیریت سرزمین در نظر گرفته شود.
محمدرضا عــارف - معاون اول رئیــس جمهور- اواخر 
تابســتان ســال جاری بر لزوم تســریع پــروژه دولت 
الکترونیک تأکید کــرد و گفت در ایــن زمینه اگر چه 
کارهای خوبی صورت گرفته اما در بین ۱۹۳ کشور دنیا، 
رتبه ۹۱ را در ۲۰۲۲ داشــته ایم که وضعیتمان در این 

حوزه باید به سرعت اصلاح شود.
با توجه به لــزوم تســریع ادامــه روند پــروژه دولت 
الکترونیکی، ســید ســتار هاشــمی- وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات آن را به عنوان یکــی از اهدافی که در 
برنامه هفتم توسعه بر عهده وزارت ارتباطات قرار گرفته، 

عنوان می کند. به گفته وی یکــی از دغدغه های جدی 
دولت و مردم، دریافت خدمات الکترونیکی و جایگزینی 
آن با مراجعه حضوری به دستگاه ها و سازمان هاست؛ در 
این راستا توســعه امکان ذخیره سازی و پردازش داده و 

زیرساخت های ارتباطی اهمیت زیادی دارد.
بررســی ها حاکی از آن اســت شاخص توســعه دولت 
الکترونیک )EGDI( یک شــاخص ترکیبی است که به 
صورت دو سالانه توسط سازمان ملل متحد با مشارکت 
کشورهای عضو ارزیابی می شود. این شاخص از میانگین 
وزنی سه زیرشاخص اصلی شامل شاخص خدمات برخط 

)OSI(، شاخص زیرســاخت ارتباطاتی )TII( و شاخص 
سرمایه انسانی )HCI( به دست می آید.

شــاخص مشــارکت الکترونیکی )EPI( به عنوان یک 
شاخص تکمیلی برای شاخص توسعه دولت الکترونیکی 
در زیربخش  OSI، تعریف شده است. با توجه به تاکیدات 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، جهت ارتقای کشور 
در ارزیابی های بین المللی و نیاز به توسعه وضعیت دولت 
الکترونیک، به ویژه با تاکید در اسناد بالادستی، مشارکت 
الکترونیکی به عنوان یکی از محورهــای مهم اثرگذار، 

مورد توجه قرار گرفته است.

قطار توسعه دولت الکترونیکی در کشور سرعت می گیرد

لزوم تسریع پروژه دولت الکترونیکی  
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات گفت: اگر به سمت هوش مصنوعی گام 
برداریم و از ظرفیت های آن اســتفاده کنیم، این را هم 
باید بپذیریم که در این مســیر بخشی از اشتغال هم از 
بین می رود و نباید انتظار کارهای روزمره و تکراری را 
در آینده نه چندان دور داشته باشیم، بلکه به جای انکار 
باید بر این فناوری مسلط شویم و ظرفیت ها را بشناسیم.

به گزارش ایسنا، سید ستار هاشــمی- وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعــات- در یازدهمین همایش ســالانه 
بانکداری نوین و نظام های پرداخت اظهار کرد: حکمرانی 
را متاثر از صنایع و فناوری دانســت و با اشاره به تاریخ 
پرفراز و فرود بشر، تاکید کرد که انسان ها به دنبال این 
بودند که بــا در اختیار گرفتن منابع، یکجانشــینی را 
تجربه کنند که اولین تجربه از این حیث و به دنبال آن 

حکمرانی محلی با محوریت آب شکل گرفت.
وی با اشاره به اینکه با پیدایش صنایع جدید و به دنبال 
آن انقلاب صنعتی، حکمرانی هــای ملی و بین المللی 
به وجود آمد، افزود: بنابرایــن آن چیزی که حکمرانی 
را شکل می دهد فناوری و صنعت است. وزیر ارتباطات 
با اشاره به اینکه تلاش انسان ها برای تقابل با فناوری و 
نگاه منفعلانه به آن جواب نداده است، خاطرنشان کرد: 
آنجایی ما توفیق داشتیم که توانستیم از ظرفیت فناوری 

استفاده کنیم.
هاشــمی با اشــاره به فرصت هــا و تهدیدهای هوش 
مصنوعی، گفت: انقلاب صنعتی پنجم از منظر مجمع 
جهانی اقتصاد، دارای ابعاد متعددی است که از جمله 

آنها تغییرات شــغلی اســت. اگر قرار اســت به سمت 
استفاده از هوش مصنوعی گام بر داریم و از ظرفیت آن 
استفاده  کنیم باید بپذیریم که بخشی از مشاغل فعلی 

از دست می رود.
وی با بیان اینکه نباید انتظار داشته باشیم که کارهای 
روزمره کنونــی در آینده نه چندان دور زندگی بشــر 
وجود داشته باشد، تاکید کرد، در این شرایط این سوال 
مطرح می شود که آیا تراز اشتغال در دوره تسلط هوش 
مصنوعی پایین خواهد بود که پاســخ آن، خیر است و 
جای نگرانی از بابت تراز اشتغال وجود ندارد؛ بنابراین 
صرفا بایــد مراقبت کنیم که از ایــن مهارت به صورت 
درست، دقیق و به موقع استفاده کنیم و به جای انکار 
فناوری، بر آن مســلط و از ظرفیت هــای آن بهره مند 

شویم.
وزیر ارتباطات بــا تاکید بر اینکه ماهیــت نوآوری در 
حال تغییر است، گفت: امروزه داده و هوش مصنوعی و 
فناوری های دیگر در کنار هم هستند که امکان زیست 
و حیات کسب و کارها را فراهم می کنند و از این رو اگر 
زمان طلایی را از دست دهیم به سرعت به مصرف کننده 

فناوری تبدیل می شویم.
وی با اشــاره به اینکه هوش مصنوعی به لحاظ قدرت 
از اتم بالاتر اســت، گفت: هوش مصنوعــی می تواند 
زیرساخت یک کشور را از کار بیندازد و وقتی زیرساخت 
از کار افتاد، نظم و انسجام جامعه از بین می رود؛ بنابراین 

هوش مصنوعی قدرت تخریب دارد.

هاشمی با مقایســه ظرفیت ها و کاربست های هوش 
مصنوعی و قدرت اتم خاطرنشــان کرد: دسترسی به 
اتم برای همه امکان پذیر نیســت، اما هوش مصنوعی 
برای همه قابل دسترس است. وی ادامه داد: همچنین 
امکان نظارت بر اتم وجــود دارد اما بر هوش مصنوعی 
امکان نظارتی وجود نــدارد چرا که این فناوری مبتنی 

بر الگوریتم است.
وزیر ارتباطات بــا تاکید بر اینکــه تاثیرگذاری هوش 
مصنوعی از نگاه من به دوران قبل و بعد کرونا تقســیم 
می شــود، تصریح کرد: زمانی ما می گفتیــم داده ها را 
جمع آوری می کنیم تا برای پاســخگویی به نیازهای 
مشتریان، الگوهایی را طراحی کنیم که دیگر امروز این 

کار، موضوعیت ندارد.
وی ادامه داد: در دوران پاندمی کرونا مشخص شد که 
انسان ها نسبت به دوزهای مختلف دارو واکنش متفاوتی 
نشان می دهند. پس نمی توان همه داده های انسان ها را 
در جهان جمع آوری کرد و یک الگو برای همه ارائه داد. 
ما باید از افراد، داده های مجزا و مستقل داشته باشیم 
تا بتوانیم به او خدمات بدهیم. هاشمی سپس مقاومت 
دستگاه های اجرایی برای ارائه داده ها را نکوهش و بر 
این مسئله تاکید کرد که داده ها متعلق به مردم است 
و برای ارائه خدمات بهتر باید آزادسازی داده ها صورت 

گیرد.
وزیر ارتباطات گفت: حقیقت این اســت که باید دید 
ما چقدر با بچه هــا و نوه  هایمان هم ادبیات هســتیم و 

حرف یکدیگر را می فهمیم؟ کلمــات لاتین و واژگانی 
که آنها استفاده می کنند به چه شکل است؟ بچه های 
ما، دوستان خارج از کشــور دارند و حتی کلاس زبان 
نرفته باشند هم از کلماتی استفاده می کنند که ما باید از 
فرهنگ لغت آنها را پیدا کنیم؛ همه این ها به این موضوع 
اشــاره می کند که باید حکمرانی را با نگاه دیگر دید. او 
ادامه داد: اگر به ۱۰ سال قبل، برگردیم باید ببینیم که 
آیا کسی شکل گرفتن کسب وکارهای اینترنتی به شکل 
امروزی را متصور بود؟ امروز بخشی از کسب وکارها به ما 
نقد دارند و درست هم هست که می گویند شما اجازه 
رشــد به ما نمی دهید؛ همین الان این مساله روی میز 

ماست.
ستارهاشــمی در ادامه با بیان اینکه نکته مهم دیگر، 
بحث امنیت است، با طرح این سوال از حاضرین که چه 
کسانی بروی گوشی خود فیلترشکن دارند؟ اظهار کرد: 
بر اساس آمار ایســپا، ۸۳.۵ درصد گوشی ها در کشور 

مجهز به فیلترشکن هستند.
وی افزود: سوال بعدی این است چند نفر معتقدند که 
حملات زیرساخت های بانکی در دو سال گذشته بیشتر 
شده است؟ باید بگویم رابطه بسیار معناداری میان نصب 
فیلترشکن و حمله به زیرساخت های بانکی وجود دارد 
که غیرقابل انکار است. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
تصریح  کرد: باید تاکید کنم که اگر همزمان با توسعه از 
امنیت غافل شویم، این به ضد خودش تبدیل می شود 

و آسیب می زند.

پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات پیرو تاکید وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، با اجرای پروژه ای نوآورانه 
به دنبال افزایش مشارکت الکترونیکی و ارتقاء شفافیت 
و کارآمدی دولت است که هدف این پروژه بهبود تعامل 
بین دولت و شــهروندان و ارائه خدمــات بهتر دولت 

الکترونیکی خواهد بود.
به گزارش ایسنا، پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با اجرای پروژه ای به دنبال افزایش مشارکت الکترونیکی 
به عنوان یکی از ابزارهای کلیدی برای ارتقاء شفافیت، 
کارآمدی و پاسخگویی دولت ها به شهروندان از طریق 
بهبود تعامل بین دولت و مردم و بهبود خدمات دولت 

الکترونیکی است.
بر اساس این خبر شاخص توســعه دولت الکترونیک 
)EGDI( یک شــاخص ترکیبی است که به صورت دو 
سالانه توسط سازمان ملل متحد با مشارکت کشورهای 
عضو ارزیابی می شود. این شاخص از میانگین وزنی سه 
 ،)OSI( زیرشاخص اصلی شامل شاخص خدمات برخط
شاخص زیرساخت ارتباطاتی )TII( و شاخص سرمایه 

انسانی )HCI( به دست می آید.

 )EPI( بر همین اساس شاخص مشارکت الکترونیکی
به عنوان یک شــاخص تکمیلی برای شاخص توسعه 
دولت الکترونیکــی در زیربخش  OSI، تعریف شــده 
اســت. با توجه به تاکیدات وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات، جهت ارتقا کشور در ارزیابی های بین المللی 
و نیاز به توســعه وضعیت دولت الکترونیک، به ویژه با 
تاکید در اســناد بالادستی، مشــارکت الکترونیکی به 
 عنوان یکی از محورهــای مهم اثرگــذار، مورد توجه 

قرار گرفته است.
عاطفه فرازمند-مجری پروژه تدوین پیش نویس نقشه 
راه بهبود مشــارکت الکترونیکی- در ایــن باره اظهار 
کرد: تمرکز شاخص مشارکت الکترونیکی بر استفاده 
از خدمات برخط برای تســهیل ارائه اطلاعات توسط 
دولت به مردم، تعامل با ذینفعان و مشــارکت نخبگان 
و عمــوم مــردم در فرایندهای تصمیم گیری اســت. 
مشارکت الکترونیکی، به زبان ســاده، فرآیندی است 
که طی آن شــهروندان از طریق فناوری های دیجیتال 
در تصمیم گیری هــای عمومی، خط مشــی گذاری و 

فرآیندهای مشورتی مشارکت می کنند.

وی همچنین درباره جزئیات این پروژه بیان کرد: تدوین 
 )EPI( پیش نویس نقشه راه بهبود مشارکت الکترونیکی
به سفارش شــورای اجرایی فناوری اطلاعات، در گروه 
برنامه ریزی تحــول دیجیتال، پژوهشــکده مطالعات 
راهبردی فاوا و اقتصاد دیجیتال برای این منظور تعریف 

و در حال انجام است.
مجری پــروژه تدویــن پیش نویس نقشــه راه بهبود 
مشــارکت الکترونیکی با اشــاره به نحوه اجرای پروژه 
تدوین پیش نویس نقشه راه بهبود مشارکت الکترونیکی، 
خاطرنشان کرد: این پروژه در ۴ فاز پژوهشی-اجرایی 
در حال اجرا است، که در حال حاضر در فاز سوم پروژه، 
اجرای جشنواره ارزیابی شاخص مشارکت الکترونیکی 
هســتیم. در این گام اولویت ما ترویج، تفهیم و تهییج 
ذینفعان اصلی مشارکت الکترونیکی در کشور نسبت 
به ضرورت و توســعه مشــارکت الکترونیکی است و 
همچنین شفاف سازی مفاهیم و ارکان به وسیله تعریف 
و روزآمدسازی شاخص های عملیاتی و درنهایت انتقال 
به دستگاه های هدف و ارزیابی EPI به صورت دوره های 
ارزیابی در قالب جشنواره مشــارکت الکترونیکی مد 

نظر قرار گرفته است. فرازمند در ادامه گفت: با توجه به 
نتایج اخیر رتبه بندی شاخص توسعه دولت الکترونیک 
)EGDI( ۲۰۲۴، این ارزیابی نشان می دهد که تلاش ها 
و برنامه های انجام شــده در راســتای بهبود شاخص 
توســعه دولت الکترونیکی جهت بهبود جایگاه ایران 
در این رتبه بندی باید افزایش پیــدا کند و لازمه این 
 اتفاق داشــتن پیش نویس نقشــه راه بهبود مشارکت 

الکترونیکی است. 
وی در پایان تأکید کرد: بهبود مشــارکت الکترونیکی 
مستلزم افزایش و بهبود آگاهی در کنار اعتماد عمومی 
و ســرمایه اجتماعی اســت که نیازمند برنامه ریزی و 
تغییرات سیاســتی اســت. این پروژه در تلاش است 
با یــک رویکرد سیســتمی جامع نگــر، ضمن تحلیل 
وضعیت موجود در نماگرهای موثر بر شاخص مشارکت 
الکترونیکی، شــناخت عوامل موثر برآن از جنبه های 
مختلف فنی، غیرفنی و...، تعامل و شبکه سازی بازیگران 
اصلی و همچنین بررســی تجارب موفق بین المللی در 
کشــورهای مختلف، برنامه و راهکارهای بهبود و ارتقا 

این شاخص را احصا و ارائه کند.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با 
بیان اینکه اقدامات جدی در حوزه صنایع خلاق شروع شده، از 
برنامه ریزی برای تبدیل و ارتقای ستاد فناوری های فرهنگی 

و نرم به یک معاونت در این مجموعه خبر داد.
به گزارش ایرنا، مرکز بررسی های استراتژیک نهاد ریاست 
جمهوری در سلسله نشســت های »برای ایران« با موضوع 
تحول در حکمرانی صنایع فرهنگی و خلاق عصر دوشنبه 
پنجم آذر ۱۴۰۳ میزبان حسین افشین سکاندار زیست بوم 
نوآوری و فناوری کشور و تنی چند از معاونین این مجموعه 

و البته جمعی از فعالان و کارگزاران صنایع خلاق کشور بود.
سلسله نشســت های برای ایران به همت معاونت راهبردی 
ریاست جمهوری و با همکاری باشگاه تنظیم گری اندیشکده 

حکمرانی در مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری 
با هدف بررسی چالش ها و مسائل حوزه های مختلف برگزار 
می شود. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور نیز در این نشست با اشاره به برخی انتقادها از دانش 
بنیان ها با تاکید بر اینکه اتفاقات و اقدامات بزرگی را بواسطه 
دانش بنیان ها درطول سالهای اخیر شاهد بوده ایم افزود: به هر 
بخش که توجه لازم را داشته ایم شاخص ها را افزایش داده اند.

حسین افشین با اشاره به وضعیت تحریمی کشور طی چند 
سال اخیر گفت: اگر دانش بنیان ها نبودند زندگی امروز مردم 
ما سخت تر شــده بود، مثال واضح آن تولید و بومی سازی 
بسیاری از داروهای مورد نیاز مردم، یا تولید کاتالیست ها و 
الکترودها مورد نیاز صنایع فولاد کشور، همچنین بسیاری 

تجهیزات مورد نیاز بخش های مختلف حوزه های صنعت، 
نفت و پتروشیمی است که هر کدام به نوعی نیاز مردم و صنایع 
را رفع کرد. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور همچنین در این نشست با تاکید بر حمایت از بخش 
خصوصی برای ورود هرچه بیشتربرای راه اندازی مجموعه 
های نوآورانه، پارک ها و ارائه مجوزهای لازم به آنها گفت: نوع 
نگاه معاونت علمی در واقع محصول محور است یعنی یک 
محصول یا خدمت نوآورانه مبتنی بر دانش و خلاقیت و البته 
مورد نیاز در کشور است. افشین با ذکر مثالی با اشاره به شکل 
گیری برخی خدمات نوآورانه همچون اسنپ، تپسی یا دیجی 
کالا در کشور افزود: این مجموعه ها خدمات رسانی به مردم را 
نسبت به دهه های گذشته تسهیل کرده اند. وی ادامه داد: هر 

محصولی که به آسایش هر حوزه ای کمک می کنند معاونت 
علمی خود را متولی آن محصول می داند و نیازی نیست که 
به ما بگویند اکنون ما باید جایگاه خاص برای آن تعریف کنیم 
و در حوزه صنایع خلاق نیز کارجدی ما از اکنون می خواهد 
شروع شود و این حوزه در معاونت علمی باید از ستاد به معاونت 
صنایع فرهنگی و صنایع خلاق تبدیل شود. وی گفت: درحال 
حاضر با مذاکرات انجام شــده با دســتگاه میراث فرهنگی 
درصدد گرفتن فضاهای غیرقابل استفاده آنها برای فعالان 
صنایع خلاق کشور هســتیم و در حال ایجاد یک پتانسیل 
بزرگ از محل امکانات دولتی برای فعالان این بخش هستیم 
و حتما در بخش ارائه تسهیلات مالی نیز اقدامات مناسبی را 

هم پیگیری خواهیم کرد.

وزیر ارتباطات: از ظرفیت های هوش مصنوعی استفاده کنیم

تدوین نقشه راه بهبود مشارکت الکترونیکی در کشور

صنایع خلاق از ستاد به معاونت ارتقا می یابد
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اگر طالب مكاني براي آرامش و سكوت هستيد بايد 
سري به كوير بزنيد. جايي كه در دل شنزارهاي آن 
هزاران خاطره از اتفاقاتي كه زير توفان شن محصور 
شده اند، نهفته است. يكي از اين نقاط گردشگري در 
دل كوير، روستاي مصر يا كوير مصر در قلب كوير هاي 
ايران است كه در ۴۵ كيلومتري شرق شهرستان جندق و در ۳۰ كيلومتري 
شمال شهرستان خور از توابع استان اصفهان قرار دارد. موقعيت جغرافيايي 
روستا ۳۴/۰۴ شمالي و ۵۴/۴۷ شرقي است. روستاي مصر با حدود 12۰ نفر 
جمعيت در ميان شن هاي روان كوير مركزي ايران قرار دارد. اين روستا اين 
روزها از مهم ترين و جذاب ترين مناطق گردشگري ايران به حساب مي آيد و 
نام درياي شني كوير مصر براي بسياري از طبيعت گردان آشناست. مصر به 
همراه دو روستاي بسياركوچك ديگر به نام هاي اميرآباد و فرحزاد در يك خط 
شمالي– جنوبي به طول حدود ۶ كيلومتر واقع شده اند. كوير مصر ايران، توسط 
رشته كوه هايي از جانب غرب، جنوب غرب و جنوب شرق محاصره شده است 
كه بخشي از سلسله جبال كوه هاي فلات مركزي ايران به حساب مي آيند. اين 
كوير در گودال هايي طبيعي در كوهپايه هاي اين كوه، تپه هاي ماسه اي زيبايي 
را تشكيل داده است كه هدف گردشگري و كويرنوردي است. روستاي مصر به 
دليل قرار گرفتن در جنوب كوير بزرگ داراي آب و هواي گرم و خشك است. 
مردم مصر در سال هاي اخير و به ويژه در ايام گردشگري بيشتر به مشاغل 
مربوط به اسكان و خدمات به مسافران مصر مي پردازند. شهرت كوير مصر 

زندگي آنان را نيز تغيير داده است اما پيش از اين بيشتر به كشاورزي 
و دامداري مشغول بودند و در كنار كاشت زعفران و 

گندم به پرورش شتر نيز اشتغال داشتند. 

  جاذبه هاي گردشگري كوير مصر
وجود چاه آب عميق، سرســبزي منطقه بياباني و كشت درخت گز جهت 
جلوگيري از جابه جايي شــن هاي روان، بلوار به عرض حدود ۵۰ متر داخل 
روستا، وجود خانه هاي كويري و بازســازي آنها جهت اسكان توريست، 
موتورسواري، شترســواري در كوير مصر و از همه مهم تر وجود نيزارهايي 
وسيع و سرســبز در فاصله ۵ كيلومتري روســتاي مصر و وجود تپه هاي 
شــني در اطراف آن از جمله عواملي هستند كه باعث جذب تورهاي كوير 
گشته است. آسمان كوير چنان به شــما نزديك است كه حس مي كنيد 
اگر دســت تان را دراز كنيد،مي توانيــد ســتاره اي از آن بچينيد. اين 
آسمان خيره كننده تنها مورد علاقه چشــمان غيرمسلح نيست چرا كه 
ستاره شناســان هم مي توانند در تمام فصول ســال بدون هيچ مانعي در 
روستاي مصر به تماشاي ستارگان بنشينند. از ديگر نقاط ديدني اين منطقه 
 مي توان به درياچــه نمك خور و كوير طبقه واقــع در ۵۰ كيلومتري جاده 
خور ـ طبس، روستاي گرمه، روستاي محمدآباد كوره گز، روستاي عروسان، 
 ـبيدستان، جاده آف رود ابراهيم  روستاي فرحزاد، جاده كاروان گذر عروسان 
زهرا، ريگ كله و كوير مركزي اشاره كرد اما از ديدني هاي اطراف روستاي مصر 
مي توان به چال سلكنون، نيزار مصر، درياچه نمك سلكنون، تخت عباسي، 

تخت عروس و رمل هاي ماسه اي اطراف روستا 

اشاره كرد. رمل ها اصلي ترين جاذبه كوير مصر هستند. پشته هاي شني از ماسه 
روان كه تا پشت ديوار خانه هاي روستايي سرك كشيده اند. تجربه تماشاي 
وسعت زرد رنگ رمل ها در كوير مصر تجربه اي از به يادماندني ترين چيزهايي 
خواهد بود كه چشم هر انساني با سفر به كوير مصر ايران مي تواند ببيند. نيزار 
مصر در ۶ كيلومتري شمال شرقي روستاي مصر و 2 كيلومتري شرق روستاي 
فرحزاد در شمال شرقي استان اصفهان واقع شده است. موقعيت جغرافيايي 
نيزار E۵۴۴۸ و N۳۴۰۵ است. محصور شدن نيزار توسط شن هاي روان، جلوه 
منحصر به فردي به آن داده است. اين نيزار آبشخور اصلي حيات وحش كوير 
منطقه است، ارتفاع ني ها در پاره اي از موارد به ۴ متر هم مي رسد. اين نيزار 

مكان مناسبي براي عكاسي از حيات وحش كوير مصر است. 

  هنگام سفر به كوير اين نكات را رعايت كنيد!
كوير در عين زيبايي محيطي است خشن. سفر به كوير مستلزم نكاتي است كه 
عدم رعايت آنها چه بسا موجب خسارات جاني و مالي مي شود. در اين مقاله در 
پي آنيم كه بگوييم چگونه به كوير سفر كنيم تا از زيبايي هاي آن لذت ببريم و 
سفري سالم و به يادماندني داشته باشيم. در ابتدا بايد يك راهنماي راه بلد به 

همراه داشته باشيد. آشنايي با جانوران و خزندگان و حشرات كوير هم ويژگي 
مهم ديگر است. 

هنگام حركت به ســوي كوير حداقــل به انــدازه دو برابــر نياز، آب  
برداريد زيرا تشنگي ســريع انســان را از پاي درمي آورد و بدون آب در 
روزهــاي گــرم نمي تــوان زيــاد دوام آورد. تجهيزات كافــي مانند 
غذا، چادر، لوازم بهداشــتي، چراغ قوه، كيســه خواب، كفش مناسب، 
 ســوخت، طناب، دوربيــن شــكاري، قطب نما و نقشــه بــه همراه 

داشته باشيد. 

  هزينه تورهاي كوير مصر
بازديد از روستاي گرمه و ديدن چشمه هاي كويري و ماهي هاي آن، رمل نوردي 
در رمل هاي زيباي كوير مصر و شترسواري، بازديد از درياچه نمك، شب نشيني 
دور آتش، موزه كوير نائين )خانه پير نيا(، مسجد جامع نائين شامل دو روز و 
يك شب با هزينه 29۵ هزار تومان است. يكي ديگر از جاذبه هاي پرطرفدار 
تور كوير مصر شب گردي در كوير و شب نشيني دور آتش در زير آسماني پر از 

ستاره هاي درخشان است.  
كافيست راهي اين سفر شــويد تا به دور از هياهوي شهري و روزمرگي به 

آرامش و سكوت عميق كوير پناه ببريد و لحظاتي 
پر خاطره را تجربه كنيد. 

ديدني هاي گردشگري روستاي مصر در دل كوير

سفري همراه با سكوت و آسمان پرستاره 

گردشگری

 »نابرده رنج، گنج ميسر نمي شود / مزد آن گرفت جان 
برادر كه كار كرد« سعدي مي ســرايد به سنه هزارم 
تاريخ. آن زمان كه كار گنج بــود و براي يافتنش رنج 
مي بردند. حالا زمان گذشته است. انسان هاي اين دوره 
مي خواهند شب بخوابند و صبح كه بيدار مي شوند يك 
ثروت هنگفت بالاي سرشان باشــد كه ديگر كار نكنند و هم و غم مشكلات 

اقتصادي را نداشته باشند.
 ميل به يافتن ثروت از قديم در انســان وجود داشــته اســت، از همان زمان 
كه چوب دوشــاخه بلوط را دســت مي گرفتند و به دنبال گنج كوه و دشت را 

بلوط دو شاخه جايش زير پا مي گذاشــتند. حالا اين روزها چوب 
است. فلزياب هاي را به گنج ياب و فلزياب هاي پيشرفته داده 

بــورس بــازار آنالوگ، تصويــري و ديجيتالي كه 
است و براي خودشان تبليغ و سايت 
دارند و مردمي را كه خواهان ثروت 

يك شبه هستند را وسوسه به خريدن 
اين دستگاه مي كنند. از ديگر سو، تاريخ 

چند هزار ساله ايران زمين به اين موضوع 
دامن مي زند. ايران كه معدن و منبع انواع آثار 

باستاني و تاريخي اســت و چندي پيش دكتر 
حكمت ا... ملاصالحي در گفت و گو با »كسب وكار« 

اعلام كــرد: »در تپه ها و كوه هاي كرمانشــاه و در 
بسياري از نقاط ايران هنوز آثار باستاني و منابعي از گذشته 
وجود دارد كه توســط افرادي به غارت مي رود و نظارتي بر 
روي آنها وجود ندارد.« او كه اســتاد دانشگاه هاي تهران و 
آتن و نخستين پژوهشگري است كه مباحث عميق و دشوار 
دانش نوظهور »فلسفه باستان شناسي« را در ايران پي ريزي 
كرده اســت، درباره عدم محافظت از گنجينه هاي تاريخي 
ايران گفت: »حجم عظيمــي از آثار به غارت رفته جيرفت، 
الواح دوره هخامنشــي و هزاران قطعه اشياي باستاني كه 
كشف شده اند درحال حاضر در كدام نقطه دنيا قرار دارند؟ 
يك موزه بزرگ در شهر آتن به نام موزه آثار اسلامي از كجا 
آثارش را به دست آورده اســت؟ نبايد بپرسيم از چه طريق 
اين اشيا از كشور خارج شده اند؟ اما اين تاريخ ايران بوده كه 
غارت شده است  . لذا در تمام دوران حجم سنگيني از منابع 

مكتوب، دوره هاي اسلامي و دوره هاي باستاني پيش از تاريخ 
به خارج از كشور رفته است. ايران به قدري سرآمد است كه 
اشيا و آثار باستاني اش غارت مي شود. درحال حاضر صدها تپه 
باستاني در ايران وجود دارد كه منابعش غارت مي شود و نهاد 
قوي اي براي نظارت بر آنها وجود ندارد و صدايي از سازمان 

ميراث فرهنگي درنمي آيد.«

  مجوز براي خريد فلزياب با كاربري گنج يابي
يافتن گنج از قديم هيجاني اســت كه در دل بشر وجود داشته 

است. يافتن نقشه هاي گنج، رديابي و نشــانه خواني نقشه ها و به 

يك باره به يك ثروت هنگفت رسيدن از آمال هاي ديرينه بشر بوده است كه اين روزها 
پيشرفت كرده و در قالب خريد دستگاه هاي فلزياب نمود پيدا كرده است. با يكي از 
شركت هاي فروش فلزياب تماس مي گيريم. منشي شركت مي گويد اول از سايت 
بازديد كنيد و درصورت تمايل مدل فلزياب مورد نظر خود را سفارش دهيد. قيمت ها 
از دو ميليون و نهصد هزار تومان آغاز مي شود. از منشي شركت مي پرسم مگر براي 
خريد فلزياب مجوز صادر مي شود؟! با اندكي درنگ پاسخ مي دهد ما دستگاه را فقط 
به عنوان فلزياب مي فروشيم و اگر خريدار كاربري ديگري را براي استفاده از دستگاه 
انتخاب كند به شركت مربوط نيست! داخل سايت كه مي شويد نكته جالب در اين 
است كه به همراه تبليغات فلزياب يك سري فيلم از يافتن ادوات باستاني با دستگاه 
فلزياب تصويري نيز به نمايش درمي آيد كه با گفته هاي منشي شركت متناقض است. 
از همين مورد مشخص است فروشندگان گنج ياب تحت پوشش دستگاه فلزياب 

جنس غيرقانوني خود را به فروش مي رسانند. اين موضوع درحالي است كه قانون 
ممنوعيت تبليغ فلزياب ها، 14 سال پيش تصويب شده است. همچنين براساس 
مصوبه هيات وزيران در سال 82، فروشندگان  فلزياب موظفند اين دستگاه ها را فقط  
به  متقاضياني بفروشند كه از سازمان  ميراث فرهنگي  كشور مجوز خريد گرفته اند 
و حتي نســخه اي  از برگ  فروش  را كه در آن مشخصات  خريدار و مشخصات  فني  
دستگاه قيد شده است، براي اين سازمان بفرســتند اما مسئولان سازمان ميراث 
فرهنگي كشــور بارها اعلام كرده اند بسياري از شــركت هاي فروش دستگاه هاي 
فلزياب، هيچ مجوزي از اين ســازمان نگرفته اند و كار اغلب آنها غيرقانوني اســت 
درحالي كه بايد دستگاه هاي فلزياب، فقط با شرط داشتن مجوز در اختيار فعالان 
بخش تاسيسات قرار بگيرد اما بازار فروش دستگاه هاي فلزياب به شكلي درآمده است 

كه هر شــهروندي مي تواند بدون داشتن مجوز، خريدار 

اين دستگاه ها باشــد؛ آن هم درحالي كه هيچ نهادي بر تبليغات غيرقانوني فروش 
دستگاه هاي فلزياب نظارت جدي ندارد و حتي اين موضوع هم پيگيري نمي شود 
 كه اين تجهيزات پيشرفته، بالاخره در اختيار چه فردي و با اتكا به كدام صلاحيت 

قرار داده مي شود. 

  فلزياب هاي آنالوگ و ديجيتال
گنج ياب يا فلزياب فقط براي يافتن گنج نيست. اگر سري به اداره آگاهي بزنيد 
ماموران پليس از شگرد جديد دزدان براي دزدي خواهند گفت كه با يك دستگاه 
فلزياب به داخل منازل مي روند و جاي طلا هاي صاحبخانه را پيدا مي كنند و آنها 
را به سرقت مي برند. از سوي ديگر نظارتي بر روي تبليغات اين دستگاه وجود 
ندارد. يكي از پربيننده ترين شبكه هاي ماهواره اي )جم تي وي( به راحتي اقدام به 
تبليغ اين دستگاه مي كند و در تبليغش نام گنج ياب را مي آورد. همان گنجي 
كه در واقع گنجينه تاريخي يك كشور اســت و دزدان آن را به يغما مي برند و 
خيلي كمتر از ارزش واقعي اش آن را به كشورهاي ديگر مي فروشند و آن وقت 
ما بايد شاهد نمايش گنجينه كشورمان در موزه هاي تاريخي كشورهاي ديگر 
باشيم! جداي از آنكه دسترســي به تجهيزات نوين گنج يابي قانوني نيست، 
خريد اين دستگاه ها هم هزينه گزافي دارد. اين دستگاه هاي فلزياب، با توجه 
به مدلشان، قيمت هاي مختلفي دارند. كلا دستگاه هاي گنج يابي مثل طلاياب 
و فلزياب در بازار ايران، به چهار دســته اصلي تقسيم مي شوند: دسته اول اين 
دستگاه ها، دستگاه هاي فلزياب آنالوگ هستند كه هم با كمك عقربه و هم با به 
صدا درآمدن بوق، محل تقريبي قرارگرفتن فلز در زير خاك را نشان مي دهد. 
قيمت اين دستگاه ها بين 5/5 تا 7/5 ميليون تومان است و در سايت با توجه به 
تخمين متراژ قرارگرفتن فلز زير زمين قيمت گذاري مي شود. دسته دوم اين 
تجهيزات، دستگاه هاي فلزياب ديجيتال است كه برخي مدل هاي پيشرفته اين 
دستگاه هاي فلزياب قادرند جنس شيء پيدا شده و متراژي را كه شي ء در آن 
قرار دارد، در اختيار جوينده قرار بدهد. اين مدل از فلزياب ها در بازار ايران، بين 
8 تا 16 ميليون تومان قيمت دارد. دسته سوم اين تجهيزات، به فلزياب هاي 
آنتني معروف است. اين دستگاه ها كارشان شعاع زني است و در محيط هايي 
اســتفاده مي شــود كه وســعت زيادي دارد. فلزياب آنتني فقط محدوده 
قرارگيري شيء را تعيين مي كند اما قادر نيست نقطه دقيق قرار گرفتن شيء 
را مشخص كند و از 8/5 تا 47/5 ميليون تومان قيمت دارد اما دسته چهارم و 
پيشرفته ترين نوع دستگاه هاي فلزياب، دستگاه هاي فلزياب تصويري است كه 
مي تواند شكلي از شي قرار گرفته در دل زمين را در نمايشگر به تصوير بكشد. 
اين فلزياب ها مي توانند شــيء قرار گرفته در دل زمين را آناليز كنند و حتي 
نمونه هاي پيشرفته آنها مي تواند تصويري سه بعدي از فلز در اختيار جوينده 
قرار دهد. به گفته يكي از فروشندگان اينترنتي، اين دستگاه، قيمت فلزياب هاي 
تصويري در بازار ايران، معمولا بين 20 تا 250 ميليون تومان است و با توجه به 
مساحت و عمقي كه مي تواند كاوش كند، قيمت اين تجهيزات متفاوت است. 
اين فروشنده تاكيد دارد محصول كشورهاي آلمان، انگليس، فرانسه و آمريكا 
در بازار گنج ياب هاي ايران، رواج بيشتري دارد و جنس اغلب فلزياب هاي فعلي 

بازار ايران خارجي است. 
اين حكايت يافتن گنج است. همان گنجي كه مادربزرگ ها در قصه هاي شبانه 
مي گفتند فقط در داستان ها وجود دارد و علي بابا و چهل دزد بغداد با كمك غول 

چراغ جادو هم نمي توانند پيدايش كنند!

»كسب و كار« از بازار خريد و فروش فلزياب گزارش مي دهد

رنج براي بردن گنــج هاي غيرقانوني
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کشاورزي

سالانه مقدار زيادي از محصولات كشاورزي 
و موادغذايــي كه با صرف هزينــه، زمان، 
امكانــات و زحمــات فراوان توليد شــده 
اســت، به صورت ضايعات از بين مي روند. 
روند افزايشــي ضايعات موادغذايي يكي از 
چالش هاي جدي براي دولتمردان اكثر كشــورها به ويژه كشورهاي 
درحال توسعه اســت زيرا با كاهش ضايعات مي توان به امنيت غذايي 
نيز دست يافت. ضايعات محصولات كشــاورزي به دليل كافي نبودن 
تجهيزات مورد نياز براي برداشت انواع محصولات زراعي و باغي و نبود 
صنايع بسته بندي، تبديلي و تكميلي در جوار مراكز توليد، موجب شده 
است كه در برخي محصولات حاصل دسترنج توليد كنندگان به هدر رفته 
و حتي در برخي موارد در محصولاتي كه بازار مصرف داخلي به شدت 
نيازمند اين محصولات است نابساماني عرضه و ضايعات، مانعي در جهت 
تامين اين نياز بوده است. به گفته برخي مسئولان، به طور ميانگين ۱۷ 
درصد محصولات كشاورزي ضايع مي شوند كه سهم محصولات باغي 
نسبت به محصولات زراعي با وجود توليد كمتر محصولات نسبت به 
محصولات زراعي بيشتر است. به گزارش ايسنا، بنابر اظهارات عباس 
كشاورز؛ معاونت امور زراعت وزارت جهاد كشاورزي ۸۰ درصد ضايعات 
اين بخش در حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد محصولات بروز مي كند و براساس 
همين گزارش گندم بيشترين ضايعات را در بين ديگر محصولات دارد 

چنانچه سالانه ۲ميليون تن گندم به ضايعات تبديل مي شود. 

   بيشترين ضايعات در زمان برداشت
مهدي عبداللهي؛ كارشناس زراعت عمده ترين قسمت ضايعات را 
مربوط به مراحل برداشت و پس از آن يعني تا مرحله مصرف مي داند. 
به گفته اين كارشناس جابه جايي نامناسب در زمان رساندن محصول 
به بازار موجب زخمي شدن محصول و آسيب ها به آن مي شود و در 
مرحله نگهداري در انبار نيز كنترل نكردن شرايط محيطي سبب افت 
كمي و كيفي قابل ملاحظه اي  مي شود. عبداللهي معتقد است كه 
نيمي از برخي محصولات كشاورزي در كشورمان در فاصله مراحل 
كاشت تا برداشت از چرخه مصرف خارج مي شوند و اين مساله متاثر 
از كمبود تجهيزات و فرسودگي ماشين آلات كشاورزي و نقصان در 
مرحله فرآوري و بسته بندي استاندارد در اين زمينه است. وي با تاكيد 
بر اين مساله كه پايين آوردن آستانه ضايعات، كمك شاياني به افزايش 
توليد ناخالص داخلي و ارزش افزوده بالاتر خواهد كرد، معتقد است 
كه براي بهبود اين وضعيت بايد چالش هاي مديريت پس از برداشت 

محصول را مورد بررسي زيربنايي و اصولي قرار داد. 

   ضايعات محصولات باغي بيشتر است
اين كارشــناس در زمينه علل ضايعات محصولات كشاورزي نيز 
معتقد است: علت نخست بروز ضايعات در محصولات كشاورزي 
بيولوژيكي اســت، ضايعــات مي تواند به دلايــل مختلفي نظير 
ميكروبيولوژيكي، شيميايي، مكانيكي، فيزيكي و حتي رواني در 
بخش كشاورزي ظاهر شــود، اين درحالي است كه عوامل بعدي 
نظير ناكافي بودن مهارت هاي برداشت محصول و بسته بندي، نبود 
انبار و امكانات حمل ونقل، كمبود تجهيزات خشك كني محصول و 

نظام هاي فرآوري، نبود تعريف استانداردهاي قانوني و مديريت توليد 
نيز در ايجاد ضايعات نقش موثري را ايفا مي كنند.

 عبدالهي با اشــاره به نقش موثر صنايع تبديلي در كاهش ضايعات 
محصولات كشــاورزي، مي گويد: در كشــورهاي توســعه يافته و 
پيشرفته۷۰ تا۸۰ درصد توليدات فرآوري مي شود درحالي كه اين رقم 
در كشور ما به زير۴۰ درصد مي رسد لذا فرآوري مازاد توليد و استفاده 
كامل از ظرفيت صنايع تبديلي در كشــور امري ضروريست. وي در 
زمينه ســهم بخش هاي مختلف در ضايعات محصولات كشاورزي، 
معتقد است: از ۱۷ درصد متوسط كل ضايعات در بخش كشاورزي، 
كمتر از ۱۵ درصد به محصولات زراعي و بيش از ۲۰ درصد ضايعات به 

بخش باغي اختصاص داشته و متوسط ضايعات بخش باغي بيشتر از 
بخش زراعي است، اين درحالي است كه مطالعات نشان مي دهد، حجم 

توليد محصولات باغي كمتر از محصولات زراعي است. 

   توجه به صنايع تكميلي
اين كارشناس معتقد اســت كه علاوه بر زيان هاي ناشــي از تاثير منفي 
ضايعات محصولات كشــاورزي بر توليد كننــدگان و بازارداخلي مصرف 
اين محصولات، اين موضوع تاثير نامطلوبي بر صادرات غيرنفتي كشــور 
به ويژه در بخش صادرات محصولات كشــاورزي و صنايع غذايي داشته 
است. به گفته عبداللهي براي جلوگيري از اين ميزان ضايعات محصولات 

كشاورزي، با برنامه ريزي صحيح در جهت توسعه و حمايت از صنايع تبديلي 
و تكميلي بخش كشاورزي اين محصولات را كه در طول برداشت، حمل و 
نقل، انبارداري و عرضه ضايع مي شود و گاه زيان هاي جبران ناپذيري را به 
كشاورزان و اقتصاد كشور وارد مي كند مي توان به ارزش افزوده تبديل كرد 
كه بدون ترديد بر ارتقاي توليد ملي كشور تاثيرگذار است. وي معتقد است 
ضرورت دارد راهكاري درنظر گرفته شــود تا از مرحله توليد نيز با تبديل 
موادغذايي به موادي بــا قابليت نگهداري و عمر مفيد بيشــتر، ضايعات 
محصولات را كاهش داد و  اينكه بخشي از ضايعات محصولات كشاورزي 
به ويژه محصولات اساسي مربوط به نحوه مصرف بوده كه با اصلاح در شيوه 

مصرف، گامي موثر در زمينه كاهش ضايعات برداشته شود. 

زيان هاي توسعه نيافتگي صنايع تبديلي در كشور 
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بخش كشاورزي با مشــكلات عديده اي 
از قبيل بــالا بودن ضايعــات محصولات 
كشاورزي، پايين بودن كيفيت نگهداري، 
عدم راهبردها و سياست هاي بلندمدت در 
اين بخش، مشكل حمل و نقل و... روبه رو 
اســت كه روند نزولي اين بخش، نارضايتي و دلسردي كشاورزان را به 
دنبال دارد. برخي از كارشناســان حوزه كشاورزي معتقدند تحول در 
حوزه كشاورزي در كشورهاي پيشرفته با سرمايه گذاري در آموزش و 
پرورش نيروي انساني ماهر و متخصص اتفاق افتاده و در اين كشورها 
مراكز عمده توليد در بخش هاي مختلف صنعت، كشاورزي و خدمات از 
نظر سرمايه انساني در حد مطلوبي قرار داشته و آموزش به مثابه يكي از 
پايه هاي اساسي رشد و توسعه اين جوامع به شمار مي رود. نياز به آموزش 
عمومي كشاورزان و نقش پررنگ آن در افزايش سطح سواد و آگاهي اين 
قشر جامعه را مي توان يكي از نيازهاي اصلي اين بخش دانست كه اگر 
به طور صحيح انجام شود، مي تواند جلوي بسياري از زيان هايي را كه اين 

قشر متحمل مي شود، بگيرد. 

   كاهش بهره وري در كشور
در اين سال ها كه كشاورزي در سراسر كشور با مشكلاتي روبه رو است و نياز 
به استفاده از علم روز در كشاورزي كشور به خوبي احساس مي شود، ارتباط 
ميان كشاورزي و مراكز علمي بسيار ضعيف است و بايد فكري به حال اين 
مشكل كرد. اين قسمتي از صحبت هاي حميد احمدي، عضو هيات علمي 
دانشگاه تهران است كه درباره اهميت و نقش آموزش در بخش كشاورزي 
به »كسب وكار« مي گويد و معتقد است كه در تمام كشورهاي مترقي، 
آموزش و ترويج كشــاورزي از پايه هاي اصلي سيستم هاي كشاورزي و 
بهره وري اقتصادي بالاي آن است. وي با بيان اين موضوع كه تجربيات 
كشورهاي موفق نشان داده است كه اعتماد به بخش تحقيقات كشاورزي 
اثرات مثبتي در حفظ منابع آب و خاك آنها داشــته و باعث بهره وري 
بيشتر و پويايي اقتصاد كشاورزي مي شود، ادامه مي دهد: نبايد از نظر دور 
داشت كه حفظ حلقه محققان، كارشناسان و كشاورزان باعث مي شود 
كه هميشه نيازهاي بخش كشاورزي به محققان انتقال يابد و نتايج آن 
مجددا به كشاورزان برگردانده مي شود. وي در ادامه مي گويد: چندسالي 
است با توجه به مشكلات حاصل از كمبود آب، كمبود خاك مناسب و 
افزايش تكنولوژي هاي پيشرفته كشاورزي در سطح جهان نياز به ارتباط 
بيشتر ميان كشاورزي با صنعت و مراكز علمي به خوبي احساس مي شود، 
موضوعي كه متاسفانه در كشور ما به آن اهميت چنداني داده نمي شود و 

باعث كاهش بهره وري در كشاورزي كشور شده است. 

   ضعف ارتباط كشاورزان با مراكز علمي
اين استاد دانشگاه معتقد اســت در وضع كنوني كه جهان به سمت 
استفاده از تكنولوژي هاي مدرن براي افزايش بهره وري در زمين هاي 
كشاورزي مي رود، لازم است كشاورزان ما نيز با اين تكنولوژي ها آشنا 
شده و به سمت افزايش بهره وري و كيفيت محصولات بروند كه لازمه 
آن ارتباط مراكز علمي با كشاورزان اســت. وي در ادامه با اشاره به اين 
موضوع كه توسعه كشاورزي با اســتفاده از آموزش هاي علمي و فني 
كشاورزان باعث مي شود كه رفتارهاي فني آنها تغيير كند، مي گويد: 
اين تغيير رويكرد كاهش هزينه را به دنبال دارد كه كاهش هزينه هاي 

توليدي باعث به وجود آمدن رقابتي سازنده و بهتر بين توليدكنندگان 
مي شود. وي با اشاره به مزاياي افزايش دانش فني كشاورزان، معتقد است 
كه افزايش دانش فني آنها استفاده بهتر از نهاده هاي توليدي و افزايش 
توليد و در نهايت افزايش درآمد كشــاورزان را به دنبال دارد. احمدي 
توسعه اصول نوين كشاورزي و به تبع آن افزايش ميزان عملكرد توليد 
محصولات كشاورزي را از ضروري ترين اصول كشاورزي مي داند كه به 
گفته اين استاد دانشگاه براي تحول در ساير جنبه هاي زندگي روستاييان 
و بهره برداران كشاورزي مفيد و كاربردي است. اين استاد دانشگاه معتقد 
است كه بدون شك كشــوري كه نتواند مهارت ها و دانش مردمش را 
توســعه دهد و از آنها در اقتصاد ملي به نحو موثري بهره برداري كند، 

قادر به توسعه در بخش هاي ديگر نخواهد بود. وي فروش محصولات 
كشاورزي را نيز از جمله برنامه هاي مفيد براي آموزش كشاورزان در اين 
بخش  می داند و ادامه مي دهد: محتواي برنامه هاي آموزشي و ترويجي 
بايد علاوه بر توجه ويژه به افزايش توليد بهره برداران، ساير جنبه هاي 
زندگي آنان را نيز مورد توجه قرار داده و درباره مسائل زيست محيطي، 
فرهنگي، اجتماعي، اشتغال و فرآوري و فروش محصولات كشاورزي 

نيز برنامه ريزي كند. 

   اهميت به اشتغال جوانان 
اين استاد دانشگاه در ادامه ترويج و توسعه كشاورزي را مكتبي سازنده 

مي داند و تاكيد مي كند: ترويج كشــاورزي را بايد به عنوان مكتبي 
سازنده براي كمك به حل مسائل و اشاعه اصول نوين و فناوري هاي 
مُدرن در زمينه هاي كشاورزي قلمداد كرد. وي كشاورزي را مهم ترين 
بخش توليدي در ايجاد موقعيت هاي شغلي و امنيت غذايي و رُكن 
اصلي در اقتصاد كشور مي داند و معتقد اســت: بهره برداران بخش 
كشاورزي نقشــي اساسي در پيشــبرد اهداف بخش در رسيدن به 
خودكفايي دارند. وي با اشاره به نقش آموزش در اشتغال جوانان در 
بخش كشاورزي ادامه مي دهد: آموزش از طريق انتقال دانش فني به 
مزارع و ترويج شيوه هاي نوين توليد، زمينه اشتغال جوانان در بخش 

كشاورزي را فراهم مي كند. 

عضو هيات علمي دانشگاه تهران بر اين باور است كه فرهنگ مصرف، 
دانش توليد، دانــش تبديل و فرآوري محصولات كشــاورزي، دانش 
بهره گيري صحيح از ماشين آلات و امكانات كشاورزي همه و همه به 
نوعي مستقيم و غيرمستقيم با كاهش ضايعات كشاورزي در ارتباط 
هستند؛ بنابراين آموزش توليد كنندگان در اين زمينه ها مي تواند نقش 
مهمي در كاهش ضايعات كشاورزي داشته باشد. ظبه گفته احمدي، 
آموزش توليدكنندگان بخش كشاورزي بايد به عنوان راهكاري براي 
افزايش بهره وري و كاهش ضايعات در راس امور و اقدامات قرار گيرد 
تا زمينه تغييرات مطلوب افكار، عقايد و فرهنگ توليد كنندگان بيشتر 

فراهم شود. 

عدم ارتباط با مراكز علمي، مهم ترين ضعف بخش كشاورزي است

آموزش؛حلقهگمشدهبخشکشاورزي
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مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان 
از آغاز طرح پایش مصرف بهینه گاز 
طبیعی مراکز اداری، تجاری و عمومی 

سطح استان خبر داد
مریم کربلایی-مدیرعامل شــرکت گاز استان 
اصفهان ،ابوالقاسم عسکری، از آغاز طرح پایش 
مصرف بهینه گاز طبیعی مراکز اداری، تجاری 
و عمومی ســطح اســتان خبر داد و گفت: این 
طرح با محوریت پایگاه بسیج شرکت گاز استان 
و همــکاری واحدهای بهره برداری، حراســت، 
بهینه سازی مصرف گاز و روابط عمومی آغاز شد.

وی با اشاره به اینکه مطابق با جلسات هماهنگی 
انجام شــده پایش ها به صورت روزانه در سطح 
کلان شهر اصفهان و سایر شهرستان های استان 
انجام می شــود افزود: مراکــز اداری، تجاری و 
عمومی در سطح اســتان باید نسبت به رعایت 
الگوهای مصرف بهینــه گاز و رعایت دمای رفاه 
۲۱ – ۱۸ و بهینه سازی سیستم های گرمایشی 

اقدام کنند.
عسکری گفت: بر اساس بخشــنامه معاون اول 
محترم ریاست جمهوری و مطابق با روال سال های 
گذشته مراکز اداری، تجاری، آموزشی و عمومی 
موظف اند سیســتم های گرمایشی خود را یک 
ساعت قبل از شروع بکار روشن و ضمن رعایت 
مصرف بهینه گاز، یک ســاعت قبل از اتمام کار 
خاموش کنند و همچنین سیستم های گرمایشی 

باید در کلیه روزهای تعطیل خاموش باشند.
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان با تشریح 
برخی از تخلفات مراکز اداری، تجاری و عمومی 
افزود: استفاده از وسایل گرمایشی در فضاهای 
باز، همچون بخاری های گازی به دلیل ماهیت 
طراحی آنها، منجر به اتــلاف قابل توجه انرژی 
می شود که در صورت مشــاهده در مرحله اول 
اخطار صادر شده و در صورت عدم رعایت، اعمال 

قانون خواهد شد.

برگزاری نشست مشترک مدیران 
شرکت آب و فاضلاب و بانک ملت 
استان بوشهر با محوریت سرعت 

بخشی به پروژه های فاضلاب

به گــزارش روابــط عمومی شــرکت آب و 
فاضلاب استان بوشهر، این نشست مشترک 
با هدف بررســی وضعیت پروژه های فاضلاب 
در شهرهای بوشهر، گناوه و دیلم برگزار شد. 
در این نشست که با حضور مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب استان بوشهر و مسلم مختاری، 
مدیرعامل بانک ملت استان بوشهر، برگزار شد، 
طرفین بر تقویت همکاری های مالی و اجرایی 
تأکید کردند. این نشست با هدف بررسی روند 
پیشرفت پروژه های زیرســاختی و شناسایی 
موانع احتمالی در مســیر تکمیل این طرح ها 
انجام شد. مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب 
استان بوشهر در این نشست با اشاره به اهمیت 
اجرای به موقع پروژه های فاضلاب، تأکید کرد: 
اجرای این پروژه ها گامی اساســی در بهبود 
زیرساخت های شهری و ارتقای سطح بهداشت 
عمومی در استان اســت و حمایت مالی بانک 
ملت می تواند نقشــی کلیدی در تسریع این 
طرح ها ایفا کند. مدیرعامل بانک ملت استان 
بوشــهر نیز با ابراز خرسندی از روند پیشرفت 
پروژه ها در شهرهای بوشــهر، گناوه و دیلم، 
آمادگی کامل این بانک برای تأمین اعتبارات 

مورد نیاز را اعلام کرد.

بارویكرد بهینه سازی روند نگهداری از 
حریم راه ها کارگاه آموزشی و حقوقی 

حریم راه در کرمان برگزارشد
کارگاه آموزشی وحقوقی حریم راه با رویکرد 
بهینه سازی روند نگهداری از حریم راه های 
کشــور به میزبانی اداره کل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای اســتان کرمان بــه مدت دو 
روز برگزارشــد. مدیرکل مدیریت نگهداری 
حریم راه ســازمان راهــداری و حمل و نقل 
جاده ای اســتان کرمان گفت: ساخت و ساز 
در حریم راه هــا ایمنی جاده هــا را به خطر 
 انداخته اســت و حفــظ حریم راه هــا باید 

با جدیت پیگیری شود. 

مدیرعامــل شــرکت گاز 
اســتان ایــلام گفــت: از 
ابتدای شــروع طرح پایش 
مصرف گاز تاکنون ۱۵ اداره 
پرمصرف بدلیل عدم رعایت 
الگوی مصرف، جریان گاز 

آنها قطع شده است.
 ایلام- آذر یعقوبیان : محمود کشاورز با اشاره به اینکه 
از آغاز شروع فصل سرد سال تاکنون به ۲۸ دستگاه 
اجرایی در سطح اســتان اخطار کاهش مصرف داده 
شده است، اظهار داشــت: تاکنون یک هزار و ۳۴۳ 
مورد پایش مصرف گاز در سطح ادارات استان، مراکز 
آموزشی و فرهنگی، ورزشــی، عمومی و غیره انجام 

شده است.
وی افزود: با توجه به فرا رسیدن ماه سرد سال و افزایش 
بی رویه مصرف گاز و ضرورت اســتفاده بهینه از این 
نعمت خدادادی و به جهت جلوگیری از قطع احتمالی 

آن، وزیر کشور در آذرماه ســال  جاری به استانداران 
سراسر کشــور ابلاغ نموده که تمامی دوایر دولتی، 
دمای وسایل گرمایشــی خود را در دمای ۱۸ درجه 
سانتیگراد تنظیم کنند. مدیرعامل شرکت گاز ایلام 
با بیان اینکه طرح پایش مصرف گاز ادارات در استان 
با هدف شناسایی مشترکین عمومی پرمصرف انجام 
می شود، تصریح کرد: در این طرح، اکیپ های پایش 
مصرف شرکت گاز استان، میزان مصرف گاز ادارات، 
ســازمان های دولتی و اماکن عمومی را رصد کرده و 
درصورت بالا بودن مصرف از میزان ابلاغی، در مرحله 

اول تذکر و اخطار داده می شود.
کشاورز با اشاره به اینکه در صورت ادامه عدم توجه 
به اخطار کتبی و رعایت نکردن دمای رفاه در اماکن 
عمومی، جریان گاز ادارات پرمصرف قطع می شود، 
گفت: طــرح کنترل و نظــارت بر مصــرف بهینه 
گازطبیعی در ادارات و ســازمان های دولتی با هدف 

صرفه جویی و مدیریت انرژی اجرا می شود.
وی با بیان اینکه طبق مصوبه دولت، تعرفه گاز برای 
مشترکینی که در ۳ پله اول مصرف قرار دارند هیچ 
افزایشی پیدا نکرده، اما برای پله های مصرفی چهارم 

و بالاتر، این تعرفه بصــورت تصاعدی افزایش یافته 
است،اظهار داشت: یکی از راهکارهای دولت برای حل 
مشکل ناترازی گاز در کشور، تعیین ۱۲ پله مصرف و 
ایجاد روش جدید در تعرفه گذاری انجام شده  است 
تا از این طریق میزان مصرف گاز را در سراسر کشور 
مدیریت شود. مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با 
اشاره به اینکه مردم نقش اساسی در مصرف بهینه گاز 
دارند و هر چقدر کمتر مصرف کنند، گاز بیشتری در 
اختیار صنایع قرار می گیرد و از این طریق به رشد واحد 
های اقتصادی و تولیدی کشور هم کمک می  شود، 
تصریح کرد: ادارات دولتی به دلیل داشتن موتورخانه 
های بزرگ با کاهش مصرف گاز و رعایت دمای ۱۸ 
درجه ابلاغی می توانند در کاهش مصرف گاز استان و 

کشور کمک شایانی کنند.
وی گفت: با توجه به اینکه برای مشترکین پر مصرف 
گازبها به صورت تصاعدی بالا می رود، لذا مردم عزیز 
و با فرهنگ استان ایلام می بایست صرفه جویی در 
مصرف این سرمایه ای گرانبها را سرلوحه خود قرار 
دهند تا متحمل هزینه های بالا برای پرداخت قبوض 

گاز نشوند.

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام گفت: با توجه به 
اینکه برای مشــترکین پر مصرف گازبها به صورت 
تصاعدی بالا می رود، لذا مردم عزیز و با فرهنگ استان 

ایلام می بایست صرفه جویی در مصرف این سرمایه 
ای گرانبها را سرلوحه خود قرار دهند تا متحمل هزینه 

های بالا برای پرداخت قبوض گاز نشوند.

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام: 

قطع جریان گاز ۱۵ اداره دولتی پرمصرف در ایلام

ســمیه گربلایی-معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری آبفای 
کشور ،علیرضا جزء قاسمی با اشاره به منابع آبی استان اصفهان 
در سال جاری تصریح کرد: هم اکنون منابع آبی استان اصفهان 

نسبت به سال گذشته با کاهش ۳۲ درصدی مواجه است، بنابراین 
انتظار می رود، با اتکاء بر تجربه و تخصصی که مدیرعامل آبفای 
استان اصفهان در زمینه های ، تامین ،تصفیه ، انتقال و توزیع آب 
شرب مردم اســتان دارد و با توان تخصصی نیروی انسانی ، آب 
شرب و بهداشت مردم درتابستان ســال آینده با حداقل چالش 

تامین شود .
معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری آبفای کشور به جایگاه 
آبفای استان اصفهان در صنعت آبفا پرداخت و تصریح کرد: آبفای 
استان اصفهان از لحاظ تاسیســات و منابع انسانی یکی از غنی 
ترین شرکت ها در کشور است و براین اساس توانسته بر چالش 
ها غلبه کند، این در حالیست که در سال های اخیر گروه های 
امدادی و عملیاتی آبفای اســتان اصفهان در مهار حوادث غیر 

مترقبه، یاری رسان آبفای کشور بوده است و امیدواریم این امر 
همچنان تداوم داشته باشد . وی به غلبه برمشکلات با استفاده 
از نیروهای متخصص و با تجربه تاکید کرد و اظهار داشت: آبفای 
اســتان اصفهان می تواند با بهره مندی از نیروهای توانمند، به 
وظایف اصلی خود که تامین آب شرب پایدار و سالم و نیز جمع 
آوری، انتقال و دفع بهداشــتی فاضلاب است بپردازد و رضایت 

مردم را بیش از گذشته جلب کند .
در ادامه حسین اکبریان مدیر عامل سابق شرکت آبفای استان 
گزارشی از اقدامات صورت گرفته در طی ۲سال و نیم اخیر ارائه 
کرد و گفت حدود یک هزار کیلومتر اصلاح و توسعه شبکه توزیع 
و خطوط انتقال آب طی ۲ سال و نیم اخیر در استان انجام شده 
است و فاز اضطراری تصفیه خانه فاضلاب خوانسار با پیشرفت 

فیزیکی بیش از 90 درصد در حال انجام است .
در ادامه مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان با بیان اینکه رضایت 
مردم هدف اصلی در شرکت آبفای استان اصفهان است، اظهار 
داشت: همه تلاش ها در آبفای استان در راستای خدمات رسانی 
شبانه روزی به مردم و هدف نهایی فعالان صنعت آبفا باید جلب 

رضایت مردم باشد .
 ناصر اکبری وفاق و همدلی میان کارکنان را رمز موفقیت شرکت 
های پیشرو دانست و خاطر نشان ســاخت: همدلی، همکاری 
واراده جهت انجام امور به بهترین شــکل ممکن، رمز موفقیت 
شرکت هاست و درصدد هستیم زمینه های همدلی، همکاری 
و اراده خدمت رسانی مستمر به مردم در آبفای استان اصفهان 

مهیا شود.

  ایلام- مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای ایلام تاکید کرد: 
سرمایه گذاری در زیرساخت های جاده ای و ارتقای ایمنی راه ها، 
علاوه بر کاهش تلفات، به روان سازی ترافیک و افزایش رضایت 
زائران نیز کمک شــایانی کرده است. مدیرکل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای اســتان ایلام گفت: پروژه تقاطع غیرهم ســطح 
)زیرگذر، روگذر( شهرک صنعتی ایلام »ششدار« با هدف حذف 

نقاط حادثه خیز با اعتبار ۳۵0 میلیارد ریال در حال اجرا است.
سیدزاهدین چشــمه خاور روز یکشــنبه اظهار کرد: براساس 
اطلاعات سامانه تصادفات ۱۶ نقطه حادثه خیز در نقاط مختلف 
استان ایلام شناسایی شــد که از این تعداد هفت نقطه تاکنون 

حذف شــده اســت. وی افزود: 9 نقطه دیگر نقاط حادثه خیز 
نیاز به عملیات گســترده و حجم بــالای کار عمرانی دارد که 
تلاش مجموعه راهداری اســتان ایلام این اســت که با تلاش 
جدی پیمانکاران مربوطــه این نقاط را حــذف کند. مدیرکل 
راهداری و حمل نقل جاده ای اســتان ایلام یادآور شد: یکی از 
این نقاط پرُ حادثه خیز محور شــهرک صنعتی ایلام »ششدار« 
اســت که هم اکنون عملیــات اجرای جهت احــداث ۲ نقطه 
 )زیرگــذر و روگــذر( در بالادســت و پایین دســت این محور

 در حال اجرا است.
چشــمه خاور بیان کرد: با توجــه به عملیــات اجرایی در این 

مسیر بخشی از این مســیر دوطرفه خواهد شد که از رانندگان 
می خواهیم با صبر و شکیبایی و رعایت قوانین و مقرارات رانندگی 

در این محور همکاری لازم را با ما داشته باشند.
وی با بیان اینکه اعتبار قرارداد اولیه این پروژه ۲۸0 میلیارد ریال 
است، یادآور شد: با ابلاغ افزایش ۲۵ درصدی این میزان اعتبار به 

۳۵0 میلیارد ریال افزایش خواهد یافت.
مدیرکل راهداری و حمــل و نقل جاده ای ایــلام تاکید کرد: 
سرمایه گذاری در زیرساخت های جاده ای و ارتقای ایمنی راه ها، 
علاوه بر کاهش تلفات، به روان سازی ترافیک و افزایش رضایت 

زائران نیز کمک شایانی کرده است.

روح اله عبدالعلی زاده - تبریز ؛ اولین نشست تخصصی مدیران عامل 
حوزه انرژی استان و دکتر متفکر آزاد عضو کمیسیون انرژی مجلس 

شورای اسلامی به میزبانی شرکت توزیع برق تبریز برگزار شد.
متفکر آزاد در این نشست گفت: کمیسیون انرژی مجلس دوازدهم 
با توجه به ناترازی انرژی در کشور، حرکت به سمت تولید انرژی های 
تجدید پذیر و امن مانند انرژی خورشیدی و انرژی هسته ای را به 

عنوان راهکاری کوتاه مدت و بلکه میان مــدت برای برون رفت از 
وضعیت نابسمان انرژی کشــور دنبال می کند. وی با اشاره به این 
موضوع که پتانسیل های زیادی در شرکت های داخلی در جهت ایجاد 
زیرساخت ها و تامین برق از انرژی خورشیدی وجود دارد به ضرورت 
حرکت با شتاب بیشتر در این مسیر تاکید کرده و از مسئولین استانی 

خواستار جذب اعتبار و پیگیری های عاجل در این مسئله شد.

عضو هیئت رئیسه مجلس با اشاره به اینکه مسئولان استان نیز علاوه  
بر  مدیریت چالش های فعلی انرژی، لازم است نگاه خود را معطوف 
به توسعه زیرساخت های انرژی های تجدیدپذیر در استان نمایند؛ از 
آمادگی کامل نمایندگان استان در جهت همراهی و کمک به مدیران 
استان به منظور رایزنی در تسریع و تسهیل اقدامات مربوطه خبر داد.

داشتن روحیه بسیجی لازمه گذر از تمام بحران ها است.

خبرنگار: فاطمه کریمی: همایش کلان منطقه ای ۳ آمایشی با محوریت 
آموزش پزشکی نسل آینده، با حضور معاون آموزشی دانشگاه و جمعی 
از متخصصان حوزه آموزش پزشکی برگزار شد. در این رویداد علمی، 
آخرین دستاوردها و چالش های آموزش پزشــکی به ویژه در حوزه 
یادگیری نسل جدید فراگیران )نسل Z( و نقش پررنگ هوش مصنوعی 

در ارتقای کیفیت آموزش و ارزشیابی مورد بررسی قرار گرفت.
دکتر سیاوش وزیری، معاون آموزشی دانشــگاه، در این همایش، بر 
اهمیت تطبیق آموزش پزشکی با نیازهای روز و ویژگی های نسل جدید 
فراگیران تاکید کرد. وی با اشاره به تحولات سریع فناوری و ورود هوش 
مصنوعی به عرصه آموزش، بر ضرورت بهره گیری از این ابزار قدرتمند 

در ارتقای کیفیت آموزش پزشکی تاکید کرد.

کارشناسان حاضر در این همایش، با ارائه آخرین یافته های پژوهشی 
و تجربیات خود، به بررسی چالش های موجود در آموزش پزشکی و 
راهکارهای نوین برای رفع این چالش ها پرداختند. از جمله مهمترین 

موضوعات مورد بحث در این همایش می توان به موارد زیر اشاره کرد:
ویژگی های نسل Z و نیازهای آموزشــی آن ها: نسل Z با ویژگی هایی 
همچون دسترسی آســان به اطلاعات، تمایل به یادگیری تعاملی و 
شخصی سازی، و کوتاه بودن زمان توجه، نیازمند رویکردهای آموزشی 

متفاوتی نسبت به نسل های گذشته است.
نقش هوش مصنوعی در آموزش پزشــکی: هوش مصنوعی می تواند 
در زمینه های مختلفی همچون شخصی ســازی آمــوزش، ارزیابی 
خودکار دانشجویان، ارائه بازخوردهای فوری و شبیه سازی بالینی به 

کار گرفته شود. توسعه مهارت های بالینی در عصر دیجیتال: با توجه 
به پیشــرفت های فناوری، مهارت های بالینی مورد نیاز پزشکان نیز 
دستخوش تغییر شده است. در این همایش، راهکارهایی برای توسعه 

این مهارت ها با استفاده از فناوری های نوین ارائه شد.
ارزیابی عملکرد دانشــجویان در آموزش پزشــکی: ارزیابی عملکرد 
دانشجویان یکی از چالش های مهم در آموزش پزشکی است. در این 
همایش، روش هــای نوین ارزیابی که بر اســاس فناوری های نوین و 
رویکردهای مبتنی بر شواهد طراحی شده اند، مورد بررسی قرار گرفت.

در پایان این همایش، شرکت کنندگان بر اهمیت همکاری بین رشته ای 
و بهره گیری از ظرفیت های فناوری هــای نوین برای ارتقای کیفیت 
آموزش پزشکی تاکید کردند. همچنین، بر ضرورت انجام پژوهش های 

بیشتر در زمینه آموزش پزشکی و توسعه برنامه های آموزشی مبتنی 
بر شواهد تاکید شد.

لیلا  رضوانی- رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
گفت: شرایط امروز ، به دلیل نبود سیاست اســتراتژی درست در تولید 
خودرو رقم خورده که از چند دهه گذشته بر جای مانده و نشان می دهد که 
وضعیت مطلوبی از گذشته تا به امروز وجود نداشته است. رضا علیزاده در 
حاشیه بازدید از چند واحد تولیدی و صنعتی استان و در جمع خبرنگاران 
افزود: در حال حاضر مردم از خودروهای داخلی به دلیل قیمت و کیفیت 
ناراضی هستند، اما اگر این افزایش قیمت رقم نمی خورد واحدهای تولیدی 
مرتبط از کار می افتاد و هزاران نفر بیکار می شدند. وی با بیان اینکه پایه و 
اساس سیاست های کلی در تولید خودرو در کشور از چند دهه گذشته تا 
کنون به نوعی ایراد داشته است، ادامه داد: با وجود پیشرفت هایی که در تولید 

خودروهای داخلی در کشور انجام شده همچنان مشکلاتی وجود دارد.
رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس شــورای اسلامی با بیان 
اینکه قانون واردات خودروهای نو و دسته دوم انجام شده است، گفت: 
تولیدکنندگانی که دارای تولیدات داخلی هستند و مونتاژ داخلی را 

انجام می دهند در حال حاضر وضعیت بسیار خوبی تجربه می کنند.
وی با اشاره به اینکه مردم انتظار جلوگیری از افزایش قیمت خودرو را 
دارند، اظهار کرد: این موضوع دارای بحث های کارشناسی است اما لازم 
است بگوییم که حق با مردم است و فشار اقتصادی بر مردم زیاد است و 
از طرفی فشارهای اقتصادی نیز بر قطعه سازان بسیار بوده و باید به مرور 
زمان این مشکلات مرتفع شود. این نماینده مجلس با بیان اینکه تفاوت 
قیمت خودرو در کارخانه با بازار آزاد زیاد بوده و سبب سواستفاده برخی 
سودجویان شده است،گفت: در این راستا اصلاح قیمتی صورت گرفته 
است، ضمن اینکه ما با این افزایش قیمت موافق نبوده ایم اما چاره ای 
نیست چرا که افزایش قیمت های خودرو بسته به تورم و شرایط بازار 
بوده و نمی توان پیش بینی کرد که قیمت های بازار پس از این تصمیم 
بیشتر یا کمتر نمی شود. رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی با تقدیر ویژه از استاندار البرزخاطرنشان کرد: اهتمامی 
که استاندار البرز در راستای حل مشکلات تولید و صنعت البرز داشته و 

دارد،قابل ستایش است و تلاش و ابتکار عمل ایشان و وفاق بین نماینده 
مردم در استان و استاندار برای رفع موانع با بهره گیری از خردجمعی 
کار بسیار ارزشمندی است. استاندار البرز نیز از برنامه ریزی برای تولید 
انبوه انسولین در این استان به منظور تأمین نیاز بیماران دیابتی کشور و 
توسعه صادرات دارو خبر داد و گفت: در تلاش هستیم تا منابع ارزی و 
مالی لازم برای واحدهای تولیدی استان را تأمین کنیم که این امر علاوه 

بر تأمین نیاز داخلی، زمینه ساز ورود به بازارهای صادراتی خواهد بود.
مجتبی عبدالهی با اشاره به بازدید اعضای کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی از صنایع استان، افزود: البرز به عنوان پنجمین 
استان صنعتی کشور، جایگاهی پیشرو در تولید قطعات خودرو، دارو و 
صادرات دارو دارد و در این حوزه ها در رتبه های نخست کشور قرار دارد.

وی با اشاره به اینکه در این بازدید، مشکلاتی از جمله ناترازی انرژی 
و چالش های ســرمایه در گردش واحدهای تولیدی مطرح شد،ادامه 
داد: تأمین منابع ارزی و ارائــه وام های تولیدی در اولویت اســت تا 

محدودیت های موجود برطرف شده و مشــکلات تولیدکنندگان با 
سرعت بیشتری مرتفع گردد. استاندار البرز خاطرنشان کرد: یکی از 
واحدهای دارویی که به طور کامل انســولین مورد نیاز کشور را تولید 
می کند، با مسائلی در زمینه حمایت های مالی روبه روست که مقرر شد 

کمیسیون صنایع و معادن مجلس برای رفع این مشکلات اقدام کند.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

 با حضور معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری شرکت آبفای کشور، آئین تکریم و معارفه مدیرعامل آبفای استان اصفهان برگزار شد 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان خبر داد: تقاطع غیرهم سطح شهرک صنعتی ایلام با اعتبار ۳۵۰ میلیارد ریال در حال اجرا است

انرژی های تجدید پذیر، راه حل دائمی و امن برای رفع ناترازی انرژی

همایش کلان منطقه ای ۳ آمایشی؛ تحول آموزش پزشکی در عصر هوش مصنوعی

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در البرز: مردم انتظار جلوگیری از افزایش قیمت خودرو را دارند

خبر

استان ها
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

قبل از آن كه زير بار چيزی برويد،  خوب تحقيق 
كنيد

دانشجويی كه ســال آخر دانشگاه 
را مي گذراند، به خاطــر پروژه ای 
 كــه انجــام داده بود جايــزه اول 

را گرفت.
او در پــروژه خــود از ۵۰نفــر 
خواســته بود تــا دادخواســتی 
مبنــی بــر كنتــرل ســخت يا 
حذف ماده شــيميايی دی هيدروژن مونوكســيد توســط دولت 
 را امضــا كنند و بــرای اين خواســته خــود دلايل زيــر را عنوان 

كرده بود:
زيان های اين ماده : دی هيدروژن مونوكسيد

1- مقدار زياد آن باعث عرق كردن زياد و استفراغ مي شود.
2- يک عنصر اصلی باران اسيدی است.

3- وقتی به حالت گاز در مي آيد، بسيار سوزاننده است.
4- استنشاق)رســيدن آن به مغز( تصادفی آن در 2۵ درصد موارد 

باعث مرگ فرد مي شود.
۵- باعث فرسايش اجسام مي شود.

6- حتی روی ترمز اتومبيل ها اثر منفی مي گذارد.
7- حتی در تومورهای سرطانی نيز يافت شده است.

از ۵۰ نفر فوق 43 نفر دادخواست را امضا كردند.
6 نفر به طور كلی علاقه ای نشان ندادند و اما فقط يک نفر می دانست 
كه ماده شيميايی دی هيدروژن مونوكسيد در واقع همان آب است.

عنوان پروژه دانشجوی فوق الذكر: ما چقدر زود باور هستيم!
 قبــل از امضــا و يــا قبــول هــر موضوعــی، تحقيق و بررســی 

لازم است.

نامه به سردبير

زندگي در دور ترين جزيره دنيا چگونه مي شود؟ 
تا به حال به اين موضوع فكر كرده ايد كه 
اگر در دوردست ترين جزيره دنيا زندگي 
كنيد چه حسي خواهيد داشت؟ جزيره اي 
در ميانه اقيانوس اطلس قرار گرفته است 
كه تقريبا از هر خشــكي 96۰۰ كيلومتر 

دور است. 
 »كريس بيت« مردي 66 ساله است كه از 
هفت سال گذشته زندگي خود را در دورترين جزيره دنيا آغاز كرده است. او 
كه مردي انگليسي است هفت سال پيش تصميم گرفت تا آخرين روزهاي 
عمرش را در اين جزيره سپري كند. او در طول اين سال ها كمک بسياري 

به مردمي كه در اين منطقه بودند كرده است. 
اين جزيره دور افتاده تنها با قايق قابل دسترسي است و يک هفته با پايتخت 
آفريقاي جنوبي فاصله دارد. به گزارش باشــگاه خبرنگاران، اين مرد تنها 
سه بار توانسته است به اين جزيره سفر كند كه نخستين بار در سال 2۰۰6 

بوده است. 
اين جزيره از مستعمره هاي انگلستان است و حالا كريس را به عنوان سفير 
نمونه اين جزيره در دنيا معرفي كرده اند. لازم به ذكر است كه اين جزيره 

تنها 267 نفر جمعيت دارد ولي همه در آرامش خاصي زندگي مي كنند.

دم هواپيماي مفقودشده رديابي شده است
ماموران قايق گشــت زني نيروي دريايي 
اندونزي از پيدا شدن يک شي خبر دادند 
كه مي توانــد متعلق بــه دم هواپيماي 

حادثه ديده ايرآسيا باشد. 
مقامات اندونزي اعلام كردند: در عمليات 
جســت وجو براي يافتن بخش هاي ديگر 
از لاشه  هواپيماي ايرباس اي 2۰۰-32۰ 
شيئي شبيه به دم آن پيدا شده كه در صورت صحت آن مي توان به جعبه 

سياه هواپيما و اطلاعات پرواز دست پيدا كرد. 
طبق اعلام مقامات اندونزي كشتي ها و بالگرد هاي جست وجوگر درحال 
بازرســي بخش هاي شــمالي درياي جاوه براي پيدا كردن اجساد ديگر 
سرنشينان هواپيما و بخش هاي ديگر لاشه آن هستند همچنين نيروهاي 

تجسس منطقه بازرسي خود را گسترده تر كرده اند. 
نيروهاي تجسس اندونزي اظهار داشتند: آخرين شي پيدا شده با احتمال 

بسيار بالايي به هواپيماي حادثه ديده تعلق دارد و دم آن است. 
اداره هواشناسي اندونزي اعلام كرد: احتمالا توفان هاي استوايي در وقوع 
حادثه سقوط هواپيماي ايرآسياي مالزي نقش داشته و وضعيت نامناسب 
جوي تلاش ها براي يافتن اجساد سرنشينان هواپيما و جعبه سياه آن را با 

مشكل روبه رو كرده است. 
به گزارش ايسنا به نقل از رويترز، هواپيماي پرواز Q2 8501 با 162 سرنشين 
در مسير شهر سورابايا در اندونزي به سنگاپور و بر فراز درياي جاوه دچار 

حادثه شد و سقوط كرد.

فراسو

آن سوي مرز

احتمالا حتي آن دسته از هواداران فوتبال كه از آلكس 
فرگوسن خوششــان نمي آمد هم جاي خالي او را روي 
نيمكت منچستر يونايتد احســاس مي كنند. او حدود 
بيست و هفت سال هدايت تيم منچســتر را در اختيار 
داشــت و در اين مدت 49 جام به دست آورد.  بي ترديد 
شيوه مديريت فرگوسن مي تواند براي بسياري از افراد 
سرمشق باشد و به همين خاطر مجله هاروارد بيزينس 
ريويــو )Harvard Business Review( كــه به 
مســائل مربوط به كســب و كار مي پردازد، فهرستي از 
ويژگي هاي مديريتي فرگوســن را تهيه كرده و از آن به 

عنوان دستورالعمل موفقيت فوگوسن 
ياد كرده است. 

  از پايه آغاز كردن
نخستين رويكرد فرگوسن اعتماد به جوان ها و بنا نهادن 
تيم بر اساس جوانان اســت كه منفعت آن براي سال ها 
متوجه باشگاه شود. خريدهاي گران قيمت و كوتاه مدت 

هرگز سياست اصلي فرگوسن نبوده است. 

  شهامت آغاز دوباره
فرگوسن آن قدر شهامت داشت كه هر چهار سال يک بار 
و پيش از آنكه تداوم شرايط موجود باعث ايجاد رخوت 
در تيم شود، در منچستر دست به يک تحول بزند. البته 
او نســبت به جايگاهش در تيم اطمينان خاطر داشت و 
به همين دليل با آرامش خاطر دست به تغييرات مي زد. 

  ايجاد استانداردهاي سطح بالا و عمل به آنها
فرگوسن در آخرين سال حضورش در منچستريونايتد، 
7۰ سال ســن داشــت و با اين حال همچون سال هاي 
پيش از آن هر روز ســاعت 7 صبح در باشــگاه حاضر 
مي شــد. اقدامي كه باعث مي شــد دســتيارانش نيز 
با آن تطبيــق يابند و بــه گفته فرگوســن درك كنند 
 كه در باشــگاه كارهــاي مهمي بــراي انجــام دادن

 وجود دارد. 

 كنترل امور
اگر فردي در باشگاه تلاش مي كرد تا قدرت فرگوسن را 

به چالش بكشد و از قدرت او بكاهد با برخورد سختگيرانه 
فرگوسن مواجه مي شد، حتي اگر اين فرد ستاره باشگاه 
محســوب مي شــد. احتمالا اكنون به ياد ديويد بكهام 

افتاده ايد. 

 درك موقعيت
فرگوسن مي گويد كه قانون مشــخصي براي اينكه چه 
زماني بايد بازيكنان را تشــويق و چه زماني بايد از آنها 
انتقاد كــرد وجود نــدارد بلكه با توجه به شــرايط بايد 
تصميم گرفت كه اكنون كدام رفتــار براي تيم مفيدتر 

است. 

 هنر تطابق
هــواداران دو آتشــه فوتبــال بــه خاطــر دارند كه 
فرگوســن در ســال 1999 با سيســتم 2- 4- 4 و با 
زوج طلايــي يورك و كــول در خط حمله موفق شــد 
جــام قهرمانان باشــگاه هاي اروپا را تصاحــب كند اما 
منچستري كه در ســال 2۰۰۸ براي بار ديگر قهرمان 
 اروپا شــد از نظر ســبک بازي كاملا با منچســتر قبلي 

تفاوت داشت.
 احتمالا اگر فرگوســن پــس از فصل درخشــان 99-
9۸ به اســتفاده از سيســتم قبلي ادامه مي داد، حضور 
او در منچستر بســيار زودتر به پايان مي رســيد اما او 
طي چند دهه هدايت منچســتر به خوبــي با تحولاتي 
كه در جهــان فوتبــال رخ داد تطبيق يافت و شــيوه 
بازي تيمــش را به روز كرد. فرگوســن اعتقاد داشــت 
 كه شــما با پذيرش تغييرات در واقع آنهــا را به كنترل 

خود در مي آوريد. 

  قدرت مشاهده
آلكــس فرگوســن مديريت جلســات تمرينــي را به 
دستيارانش مي ســپرد و خودش به تماشاي تمرين ها 
مي پرداخت. او به خوبي مي دانسته در برخي موارد بايد 
از بيرون به سازمانش بنگرد تا بهتر به نقاط ضعف و قوت 
آن پي ببرد. فرگوســن در يک اظهارنظر گفته است كه 
فكر نمي كند كه بسياري از افراد به ارزشي كه در مشاهده 

كردن است پي برده باشند. 

دستورالعمل موفقيت آلكس فرگوسن را ياد بگيريد

خلاقيت »استك« خودرويي با چهره سفينه فضايي 

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    ركورد 19 ميليارد دلاري ســرمايه گذاري 
خارجي در كره 

 ام كي نيوز: ميزان سرمايه گذاري خارجي در كره جنوبي سال گذشته ميلادي 
به بالاترين سطح خود رسيد. به گفته وزارت بازرگاني، صنعت و انرژي كره جنوبي، 
ارزش سرمايه گذاري مستقيم خارجي به 19 ميليارد دلار در سال گذشته رسيد 
كه اين رقم نسبت به 14/۵ ميليارد دلار در سال 2۰13، افزايش 3۰/6 درصدي را 
شاهد بوده است. بر اساس اين گزارش، ميزان سرمايه گذاري اتحاديه اروپا به 6/۵ 
ميليارد دلار، سرمايه گذاري آمريكا 3/6 ميليارد دلار، سرمايه گذاري سنگاپور 
6/1 ميليارد دلار و سرمايه گذاري چين 1/1 ميليارد دلار افزايش پيدا كرده است.

   افزايش 50 درصدي قيمت سبزيجات در هند
ايندياتايمز: قيمت ســبزيجات در پايتخت هند تا 
۵۰درصد افزايش پيدا كرد. قيمت سبزيجات در بازارهاي عمده فروشي در دهلي 
نو در آخر هفته گذشته حداقل ۵۰ درصد افزايش داشته است. اين افزايش قيمت 
به دليل صادرات سبزيجات اصلي و پرمصرف مانند گوجه فرنگي به پاكستان 
است. قيمت گوجه در اين شهر به دو برابر رسيده و اين درحالي است كه قيمت 
پياز درحال حاضر ثابت است. از ديگر سبزيجات اصلي كه به كشور همسايه صادر 

مي شود مي توان به نخودفرنگي و فلفل دلمه اشاره كرد. 

   موافقت اتحاديه خلبانان آمريكن با افزايش 
حقوق

يو اس اي تودي: اتحاديه خلبانان آمريكن ايرلاينز با افزايش 23 درصدي حقوق 
به صورت آزمايشــي موافقت كرد. اين اتحاديه اعلام كرد درصورتي كه اعضاي 
اتحاديه همگي هم راي باشند با افزايش 23 درصدي حقوق خلبانان موافقت 
خواهد كرد. براساس اين قرارداد پنج ساله حقوق خلبانان علاوه بر اين رقم در 
سال نخست، در سال هاي بعدي نيز افزايش خواهد يافت. شركت هواپيمايي 
آمريكن ايرلاينز به عنوان بزرگ ترين شركت هواپيمايي جهان، بر پايه شمار انتقال 
مسافر شناخته مي شود، همچنين پس از لوفت هانزا، در رتبه دوم از بزرگ ترين 

شركت هاي هواپيمايي جهان، بر پايه ميزان درآمد سالانه به شمار مي آيد. 

  چوب حراج به مجموعه 290 ميليون دلاري 
پيكاسو

ديلي ميل: نوه هنرمند اسپانيايي »پابلو پيكاسو« تصميم دارد مجموعه آثار 
هنري و ويلاي مشهور پدربزرگ خود را بفروشــد. »مارينا پيكاسو« قرار است 
دست كم هفت تكه از اين آثار هنري را به مزايده بگذارد. اين مجموعه 29۰ ميليون 
دلار ارزش دارد و شامل آثاري از نقاشي اين هنرمند است كه اثر متعلق به سال 
1921 اين هنرمند ۵۰ ميلون دلار، نقاشي متعلق به سال 1911، 6۰ ميليون دلار 
و يک نقاشي پرتره متعلق به سال 1923 از همسر اول پيكاسو 6۰ ميليون دلار 
قيمت دارد. او قرار است اين آثار نقاشي را به مشتريان خصوصي در ژنو بفروشد. 

تيتر خواندني

يک محافظ شخصي رومانيايي الاصل ساكن لندن 
براي اثبات پولدار بودنش با انتشــار يک ويدئو در 
شبكه يوتيوب پول هاي خود را به نمايش گذاشت. 

  »پتِر كرائت« محافظ شــخصي شــخصيت هاي 
معروف انگليس مي گويــد آن قدر از اين راه درآمد 

دارد كه نمي داند اين پول ها را چگونه خرج كند.
 او در ويدئويي كه در شبكه يوتيوب منتشر كرده با 
ريختن پول ها بر رويش در يک وان حمام )هزاران 
پوند از اســكناس هاي2۰ پوندي انگليس( خطاب 
به هموطنان رومانيايي خود مي گويد: اين پول ها 
تنها نتيجه 4 ســاعت كار من اســت. آن قدر زياد 
است كه از عهده خرج كردنش بر نمي آيم. اين مرد 
رومانيايي الاصل ادامه مي دهد: »وقتي در روماني 

زندگي مي كردم هيچ وقت ايــن همه پول يک جا 
نديده ام اما الان به قدري پول دارم كه اگر در جيب 

شلوارم بگذارم نمي توانم راه بروم.«
پتر كرائت از سال 2۰11 تا 2۰12 محافظ شخصي 
»الكس ريد« بوكسور و هنرپيشه معروف انگليسي 

بوده و پس از آن محافظ شــخصيت هاي مشهور 
انگليسي است. 

او هم اكنون با انتشار تصاوير مختلفي مي گويد يک 
خودروي مازراتي و يــک »پنت هاوس« مجلل در 
لندن دارد اما برخي رسانه هاي انگليس نوشته اند 
خودرو و پنت هاوسي كه او عكس آن را به نمايش 
گذاشته براي يكي از ســلبريتي هايي است كه اين 

مرد رومانيايي محافظ اوست. 
به گزارش عصر ايران بــه نقل از روزنامه ديلي ميل 
انگليس، به نظر مي رسد انتشار اين ويدئو در يوتيوب 
بيشتر براي ثابت كردن دروغ بودن ادعاهاي برخي 
رسانه ها درباره تعلق نداشتن خودرو و خانه مجلل 

به اوست. 

روش اثبات پولدار بودن به سبك يك محافظ شخصي

صبحانه سوئدي
مهم ترين بخش ايــن صبحانه، پنكيک 
 Pannkakor ســوئدي اســت كه به
معروف است. اين پنكيک شباهت زيادي 
به كــرپ دارد و دو ســمت خمير آن در 
روغن سرخ مي شود. اين پنكيک معمولا 

با ميوه هاي شيرين يا مربا سرو مي شود. 

ميز صبحانه
سال گذشته مسابقات طراحي خودرو توسط شركت »ميشلن« برگزار شد كه طي 
آن چند طرح بي نظير به فينال مسابقات رسيدند. اين طرح ها همگي براي سال 2۰46 
هســتند و اصل طرح ها همگي بر هنر، زندگي و نبوغ تمركز داشته اند.   »استک« 
خودرويي است كه گروهي از طراحان هندي آن را به مسابقه فرستادند و توانست به 
فينال مسابقات راه پيدا كند. اين خودرو مخصوص شهرهاي پرجمعيت و كشورهاي 
شلوغ است كه مشــكلات انرژي و جاي پارك دارند. اين خودروها طراحي جالبي 
دارند كه آن را مشابه ســفينه فضايي مي كند. اين خودروها هوش مصنوعي بسيار 
قوي خواهند داشت كه در نمونه هاي مشابه يافت نمي شود و ممكن است به گونه اي 

ساخته شوند كه با آب، باد و نيروي خورشيدي كار كنند.  »استک« يک قابليت جالب 
هم دارد، فرض كنيد در خيابان دو خودرو پشت يكديگر پارك كرده اند و فضاي اشغال 
شده به اندازه دو خودرو است اما زماني كه هر دو خودرو استک باشند درون يكديگر 
رفته و تنها فضاي 1/۵ خودرو را اشغال مي كنند. به گزارش باشگاه خبرنگاران، اين 
يعني افزايش فضاي پارك خيابان ها. اما اين ويژگي نيازمند حالت خاصي در بدنه است 
كه به واسطه استفاده از نانو فيبركربن در ساخت آن لحاظ شده است. بدنه اين خودرو 
زماني كه در پارك است از زير جمع مي شود و زماني كه خودرو را روشن كنيد بار ديگر 

خودرو بزرگ شده و فضاي نشستن آماده مي شود. 

تبليغات 
خلاق


